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 Meditatie
En voorbijgaande zag Hij Levi, den zoon van Alféüs, 
zitten in het tolhuis, en zeide tot hem: Volg Mij. 
En hij opstaande, volgde Hem.                            Markus 2:14

Na enkele persoonlijke ontmoetingen, ben ik tot de conclusie 
gekomen dat een parkeerwachter een bijzonder dikke huid 
moet hebben. Het is zijn werk om er op toe te zien dat men 
zich aan de parkeerregels houdt. Het is zijn werk om de hele 
dag mensen boetes te geven, ze te bekeuren omdat ze auto’s 
neerzetten waar het niet mag, of daar niet (voldoende) voor 
hebben betaald. Dan dat geklaag van woedende chauffeurs: 
niet eerlijk, ik stond er nog maar een paar minuten, ik heb 
toch betaald, je hebt iets tegen mij… Hoe zou het zijn om de 
hele dag uitgescholden te worden omdat je je trouw je werk 
doet? Stel, dat de parkeerwachter werkte voor een regering 
van een bezettingsmacht. Stel, dat de parkeerwetten onlangs zijn ingesteld en dat wij 
plotseling onze auto niet meer op onze oude vertrouwde plaats mogen parkeren. Hoe 
moeilijk is het dan om parkeerwachter te zijn!

Levi, zoon van Alfeüs, wat bezielde hem om tol te gaan innen in Kapernaüm? Waarschijn-
lijk was hij in dienst van Herodes Antipas. Destijds was Kapernaüm een grensstadje van 
Herodus Antipas. De laatste stad waar je doorheen kwam als je van het land van Herodus 
Antipas naar het oosten reisde naar het land van Filippus zijn broer. Net zoals je tegen-
woordig tol moet betalen om een grens over te gaan, of om een snelweg te gebruiken, zo 
moest je destijds tol betalen om van de ene Romeinse provincie naar de andere te gaan. 
Dat ging zonder strubbelingen, veel mensen herinnerde zich nog de tijd dat ze gewoon 
gratis konden reizen. Nu dus betalen. U begrijpt wel hoe het daar aan toe ging, altijd 
geschreeuwd en gemopper. En tegen wie? Tegen Levi de zoon van Alfeüs. 

We weten niet wat de rede was waarom Levi tollenaar was geworden. Wat we wel weten 
is dat de meeste Joden hen verafschuwden, om hun heulen met de vijand. Maar zij had-
den de macht, zij werden gesteund door de Romeinen, je kon er niets tegen doen. En 
Levi, zoon van Alfeüs? Hij moest alle woede en afschuw maar verwerken. Tot dat moment 
waarop de Heere Jezus voorbij komt. Hij schreeuwde niet, Hij tierde niet. Hij mopperde 

VÓÓR EEN
CHRISTELIJK NEDERLAND

Ds. A.L. Molenaar



2

niet. Hij deed iets totaal onverwachts. Hij zag Levi, de tollenaar staan. Hij keek niet op 
hem neer, zoals wij zo snel doen als we iemand ontmoeten die niet bij ons past. Die ons 
belemmert in ons leven. Jezus ziet Levi staan en Hij zei 'volg mij'. 

Verassende ontmoeting daar in Kapernaüm in het tolhuis. Opmerkelijk dat de Heiland 
hem werkelijk zag zoals hij was, midden in de praktijk van zijn dagelijks leven. In het 
belastingkantoor van de vijand. De Heere Jezus ziet hem niet alleen, Hij roept hem ook. 
Volg mij! Alles achter te laten en Hem jezus achter na te gaan. Levi? Ongetwijfeld was de 
verbijstering getekend op zijn gezicht te lezen, stond op en volgde Hem. 

Wat had u gedaan? Zou u blijven zitten? Misschien was het wel de eerste keer in lange 
tijd dat iemand hem niet als een grof stuk vuil, maar als mens behandelde. De Heiland 
zag hem en riep hem tot navolging. We moeten niet te snel voorbijgaan aan de diepere 
betekenis van Jezus’ roeping van Levi. Levi was in dienst geweest van de man die zichzelf 
als koning van de Joden zag, Herodus Antipas. Nu was hij geroepen door de Heere Jezus, 
de echte Koning der Joden. Hij werd geroepen om Hem te volgen. 

In dit gedeelte ontdekken we iets het werk van onze Heiland. Hij roept mensen, zondaren 
op tot volgen, tot een breken met hun oude leven en een volgen van Jezus. Het volgen 
van Heere Jezus hield in, dat zij die hem gingen volgen iets gezien en ontdekt hadden. Zijn 
stem, Zijn ogen? Het was de krachtige liefdevolle roepstem Hem te gaan volgen.

Interieur Hervormde gemeente Rehoboth (PKN) Yerseke 
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Zo werkt roept de Heere nog steeds. Hij roept: Volg mij! U, jij die in het tolhuis van de 
zonde dienen en werken. Jezus ziet u zitten, vast in systemen, ongeloof en zonden. 
Hij roept ernstig en welgemeend. “Doch zovelen als er door het Evangelie geroepen worden, 
die worden ernstig geroepen. Want God betoont ernstig en waarachtig in Zijn Woord wat Hem 
aangenaam is, namelijk dat de geroepenen tot Hem komen. Hij belooft ook met ernst allen die 
tot Hem komen, en geloven, de rust der zielen en het eeuwige leven. (DL 4.8)

Net als Levi worden wij allen door het lezen van deze woorden ernstig dringend geroe-
pen. Hier geen vrome farizeeërs, maar ongelovige voor de vijand werkende tollenaars. 
Niemand kan onder die oprechte roepstem uit komen. Niemand van ons kan die roep-
stem van de Heiland naast zich neerleggen. 
Kom dan, hoor die liefdevolle, indringende roepstem van de Heiland. Buig in gehoor-
zaamheid je knieën, en sta op volg Hem. 

Zo gij Zijn stem dan heden hoort,
Gelooft Zijn heil- en troostrijk woord;
Verhardt u niet, maar laat u leiden, 
Amen.

Ds. A.L. Molenaar
Hervormde gemeente Rehoboth (PKN) Yerseke 

Kerkgebouw Hervormde gemeente Rehoboth (PKN) Yerseke 
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 Van de redactie
Beste SGP-leden, voor u ligt weer een gloednieuwe uitgave 
van ‘Een Vaste Koers’. Er is weer flink wat werk in gestoken 
door veel mensen om weer een interessant boekje voor u te 
creëren. Het is inmiddels alweer mei en de gemeenteraads-
verkiezingen liggen achter ons. De verkiezingsuitslag pakte 
niet slecht uit en de SGP heeft alle 7 zetels, met stemmen-
winst, kunnen behouden. Onze lijsttrekker J.P. Sinke gaat nog 
verder in op de verkiezingen. Hij blikt onder andere terug op 
het plotse overlijden van Johan Steketee en het zetelverlies 
van het CDA. Verder heeft Maarten Both een stuk geschreven over de verkiezingsavond 
en -uitslag zelf.

De meditatie die u net gelezen heeft is deze keer van ds. A.L. Molenaar uit Yerseke. Hij 
staat stil bij een stukje uit Markus 2 over Levi de tollenaar. Ook komt in dit boekje het de 
SGP-fractie van het waterschap Scheldestromen aan het woord. Henk Verheuvel geeft 
een inkijkje in het reilen en zeilen van deze fractie. 

Niet alleen de SGP zelf, maar ook de PKV Waarde bestaat 100 jaar! Daarom is op 23 maart 
jongstleden een jubileumavond gehouden met vele sprekers, waaronder fractievoorzit-
ter dhr. Van der Staaij en gedeputeerde drs. B.J. de Reu. Verderop in het boekje staat een 
mooi verslag van de avond. 

Namens de wethouder, J.P. Sinke, wordt nog ingegaan op een aantal zaken. Hij bespreekt 
onder andere het grondstoffenbeleid en de herdenking van de watersnoodramp van 
1953. Alleen al uit de grote opkomst bij de herdenking blijkt toch dat de ramp niet wordt 
vergeten en bij veel mensen nog leeft.

Zo zijn er nog vele waardevolle stukken die in deze ‘Vaste Koers’ voor u klaarliggen. Tweede 
Kamerlid Roelof Bisschop vertelt nog wat over de oudste kiesvereniging van ons land. Onze 
voorzitter, van Koeveringe, schrijft nog een stuk over onder andere de verkiezingscam-
pagne. De adverteerder Burgtours wordt in een interview in de spotlights gezet. Statenlid 
de Visser legt ons iets uit over de grootste wetswijziging sinds de grondwet. 
Al met al genoeg om u weer wat wijzer te maken. Daarom wenst de PR-commissie u veel 
leesplezier!

Leon Hoekman

L. Hoekman, Kruiningen
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 Van de voorzitter
Wat een werk is er verzet voordat het 21 maart was! Dat 
was de dag waarop de gemeenteraadsverkiezingen werden 
gehouden. Als bestuur van de Gemeentelijke Afdeling 
zijn we al in 2016 met het werk begonnen. In het vorige 
nieuwsbulletin heb ik daar over verteld. Vele gesprekken zijn 
gevoerd. Vele vergaderingen zijn gehouden. Ik heb ze maar 
niet opgeteld. Uiteindelijk is er een voorlopige kandidatenlijst 
samengesteld, die door de leden unaniem werd goedgekeurd. 
Vooral de secretaris van de GA heeft er vele uren aan gewerkt. 
We hebben hem als bestuur als teken van waardering een 
heerlijke taart gegeven met het SGP-logo erop. Dat was een 
leuke verrassing voor hem. Ik hoop dat hij en zijn gezin ervan 
hebben gesmuld. 
Wat heeft ook de PR-commissie het druk gehad! Het was bemoedigend om al die mannen 
zo bezig te zien. Vanaf deze plaats zou ik nogmaals van de gelegenheid gebruik willen 
maken om jullie allemaal te bedanken voor jullie inzet. De achterban heeft wellicht alleen 
de reclameborden gezien. Maar ik kan er u van verzekeren dat dit slechts een heel klein 
deel van het werk is geweest. Wat die reclameborden betreft is er nog een verhaal te 
vertellen wat een beetje wrang is eigenlijk.

Eén van de SGP-jongeren, ik zal zijn naam niet noemen hier, was vol ijver bezig om mee 
te helpen de borden met het prachtige borstbeeld van onze gewaardeerde lijsttrekker 
op te hangen aan de lantaarnpalen. Van zijn vader had hij de auto met aanhangwagen 
en de lange ladder geleend. Samen met een andere jonge partijgenoot deed hij zijn 
best om de Krabbendijkenaren er van te overtuigen dat een stem op Jaap Sinke echt het 
beste is voor Reimerswaal. Totdat… Oom Agent verscheen. Met een fronsend gezicht 
stapte hij uit zijn dienstauto en bekeek waar deze jongens mee bezig waren. Hij stelde 
vast dat de aanhangwagen niet was voorzien van een nummerbord…. De jonge SGP-er 
had in zijn ijver voor de goede zaak zich geen tijd gegund om dat te controleren. Oom 
Agent constateerde ook nog dat er met de aansluiting van de aanhangwagen op de auto 
iets niet helemaal in orde was. Hij slingerde de Staatkundig Gereformeerde jongeling 
onbarmhartig op de bon. Een poosje later belandde de enveloppe op de mat…. Ik denk 
zo maar dat deze ijverige dienstklopper niet op lijst 1 heeft gestemd. Maar dat kan ik 
verkeerd hebben.

S.D. van Koeveringe 
voorzitter Gemeentelijke 
afdeling SGP-Reimerswaal
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Nog iets over die borden. Nu is het woord wrang te zwak uitgedrukt.
Er zijn mensen die het erg slecht kunnen verdragen dat de SGP de grootste partij is 
in Reimerswaal. Nu past het ons niet om daar prat op te gaan. Als we belijden in alles 
afhankelijk te zijn van de zegen des Heeren, dan past het ons eerder om in ootmoed 
omhoog te zien tot Hem die ons dat geeft. Maar triest is het wel dat op sommige plaatsen 
de reclameborden van onze partij besmeurd en beklad werden. Zelfs hakenkruizen 
werden erop aangebracht. Wat nu een hakenkruis met het gezicht van onze lijsttrekker 
te maken heeft, snapt natuurlijk niemand. Dat mensen op deze manier hun afkeer tonen, 
zegt wel iets over de vijandschap tegen onze partij. We moeten ons daardoor maar niet 
laten ontmoedigen. Misschien is het in bepaald opzicht zelfs een goed teken. Ik hoop dat 
u begrijpt wat ik bedoel.
En dan nog een verhaaltje over die borden. Nu is het een beetje grappig. Dat mag ook wel 
een keertje.
Er is ergens in de achterban van de partij een gezin met een aantal kinderen. De jongste 
is een meisje. Ze zou, gezien de rest van het gezin toch op zijn minst wel een klein beetje 
politiek georiënteerd moeten zijn. Maar daar is nog niet zo heel veel van te merken. Ik 
haast me om er bij te vertellen dat ze nog niet stemgerechtigd is. Deze jongedame zag 
hier en daar de prachtige oranje reclameborden hangen met het vriendelijke gezicht van 
onze lijsttrekker. Ze keek, en ze keek nog eens. Ze herinnerde zich dat er een jaar geleden 
ook borden hingen die er een beetje hetzelfde uitzagen. En dat gezicht wat er in 2017 
getoond werd, tja was dat nu dezelfde persoon? Een beetje kalend, en ongeveer dezelfde 
vriendelijke, intelligente uitstraling. Maar die van vorig jaar toonde toch wel jonger… 
Schouderophalend fietst ze verder. Ze kwam thuis, en ze deelde heel serieus mee aan de 
rest van het gezin: ”Kees van der Staaij is wel veel veranderd!”.

Nu iets over de uitslag van de verkiezingen. In dit nummer zal daar veel informatie 
over worden gegeven. Dus hier alleen maar enkele dingen hierover. Eerst een woord 
van hartelijke dank jegens onze trouwe achterban, die hun plicht hebben verstaan. 
Ik heb gezien dat 36,2% van de uitgebrachte stemmen in Reimerswaal op de SGP zijn 
uitgebracht. We hebben onze 7 zetels mogen behouden. In 2014 was dat 34,8%. Ook 
het absolute aantal stemmen was ruim 100 meer dan de vorige keer. Bovenal past ons 
ootmoedige dank jegens de Heere die de harten neigde. Die ook gaf dat de campagne 
zo goed verlopen mocht in onderlinge verbondenheid. Ook landelijk was er sprake van 
enige groei wat betreft het absolute stemmenaantal, hoewel dit jammer genoeg geen 
zetelwinst opleverde. Over het gehele land bekeken gaan we er 12 achteruit. Maar daar 
liggen andere oorzaken aan ten grondslag. Denk aan lijstverbindingen met de CU die nu 
niet meer werden aangegaan.
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In Reimerswaal is het politieke krachtenveld wel veranderd. Het CDA, wat al heel erg lang 
samen met de SGP in het college van B&W vertegenwoordigd was, verloor 1 zetel ten 
gunste van de CU. Dat is erg jammer, want in Reimerswaal is het zo dat we beter met het 
CDA overweg kunnen dan met de CU. Zie de manier van campagne voeren van de CU. 
Daar krijg je nu niet bepaald een goed gevoel bij. Een bepaalde zuurgraad proefde men 
daarin. Het is trouwens ook verdrietig om te constateren dat deze manier van campagne 
voeren blijkbaar werkt. Als men goed inspeelt op de onderbuikgevoelens van de burgers, 
dan boekt men winst. Of de informatie die dan wordt gegeven juist is of niet, dan blijkt 
geen rol te spelen. Dat is een zorgelijke ontwikkeling. 
En dan was er ook nog het lijsttrekkersdebat op 15 maart. Juist dán is er de mogelijkheid 
om je standpunten naar voren te brengen. Wat bleek? Juist die 2 partijen, die het meest 
het best doen om het beleid van de regeringspartijen af te kraken, schitterden door 
afwezigheid… Wat is dat nu toch? Dat vind ik nu echt zwak. 
Op de bestuursvergadering van de GA hebben we afscheid genomen van onze trouwe 
penningmeester, Roel Christiaanse. Hij is gekozen in het bestuur van de Provinciale 
vereniging. Om die reden nam hij afscheid. We zeggen hem vanaf deze plaats nogmaals 
hartelijk dank voor al het werk wat hij voor de GA heeft gedaan. Ook hebben we afscheid 
genomen van de 3 raadsleden die zich niet opnieuw herkiesbaar hebben gesteld. Dat 
is Bram van Stee, die 32 (!) jaar in de raad heeft gezeten. Hij werd getypeerd als de man 
met de oliekan. Hij zorgde voor de olie in de machine van de fractie, zodat die soepel 
bleef draaien. Het ging Bram steeds om het beginsel. Dat straalde hij uit. Ook Tin Janszen 
neemt afscheid. Hij heeft 28 jaar zijn plaats ingenomen. Ook 8 jaren als fractievoorzitter. 
Hij staat bekend om zijn jovialiteit. De fractie zal hem missen. En dan namen we eveneens 
afscheid van Hans Rottier die 8 jaar heeft gewerkt. Hij was een groot deel van die tijd 
fractiesecretaris. Wat een inzet heeft hij ten toon gespreid! Vrienden, het ga u goed. Ook 
als er zorgen zijn in uw persoonlijke leven. We wensen u Gods onmisbare zegen toe in 
alle dingen. 
En dan mogen we 2 nieuwe fractieleden verwelkomen. Daniël van Iwaarden uit Yerseke 
en Leonard Harthoorn uit Waarde. Als onze lijsttrekker weer wethouder wordt, komt ook 
Maarten Both uit Kruiningen in de raad. Ik zou zeggen, begin dit werk maar op de knieën. 
Dat is de beste plek. Probeer de Latijnse spreuk maar in praktijk te brengen: Ora et Labora.

Van de vergankelijkheid van het leven hebben we ook weer iets gezien in de achterliggende 
periode. Dhr. Johan Steketee, die nog op de concept kandidatenlijst stond als man van de 
mosselvisserij, is niet meer… we wensen de bedroefde nabestaanden veel sterkte toe. 

S.D. van Koeveringe
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 Uit de Tweede Kamer
Naar Den Haag

De SGP voert Reimerswaal aan. Fijn dat bij de afgelopen 
gemeenteraadsverkiezingen stemmenwinst geboekt werd en 
de huidige zeven zetels behouden werden. Maar, Reimerswaal 
heeft ook de SGP aangevoerd! Ik denk even aan de oprichting 
van onze partij. De allereerste staatkundig gereformeerde 
kiesvereniging werd al in 1917 in Krabbendijke ‘geboren’. De 
drijvende kracht achter de oprichting van de partij was ds. 
Kersten die toen in Yerseke stond. Na Krabbendijke kwamen 
er ook kiesverenigingen in Yerseke en Waarde, en in vijf andere Zeeuwse plaatsen. 
Gezamenlijk hebben deze kiesverenigingen op 24 april 1918 in Middelburg de SGP 
opgericht. Maar, het begon in Reimerswaal!

Koers houden is de SGP niet vreemd. Dat geldt niet alleen voor een politiek (getuigenis) 
op basis van Gods Woord, maar ook breder. Ik noem een paar rode draden.

Naar Den Haag voor onbewaakte spoorwegovergang Krabbendijke
De SGP heeft sinds jaar en dag veel aandacht voor wat er in de verschillende regio’s 
van Nederland zich afspeelt, juist ook op het platteland. Als Kamerleden kaarten we 
regelmatig lokale kwesties aan. 

Dat deed ds. Kersten ook. Ik noem een Kamerdebat in 1938 over een korting op de 
pachtprijs voor oesterpercelen, relevant voor vissers uit Yerseke en enkele andere 
plaatsen. Ds. Kersten komt op voor de kleine visserijbedrijven. Het zint hem niet dat grote 
bedrijven een hogere korting op de pachtprijs krijgen dan kleine bedrijven. En dat laat hij 
duidelijk merken: “Echter, — en dit is de groote moeilijkheid — de Regeering heeft daarna 
aan een kleinen kring van oester¬kweekers een lagere korting toegestaan. Die kleine 
kring verkeert evengoed in moeilijkheden als de anderen. Er zijn hier onder degenen, die 
gerequestreerd hebben, personen, wier zaken mij meer van nabij bekend zijn. Ik wil niet 
treden in het accountantsonderzoek, dat is ingesteld, maar het is duidelijk, dat zelfs in de 
grootere zaken van deze menschen de toestand van dien aard is, dat hun bedrijven meer 
en meer dreigen naar den kelder te gaan.”

Roelof Bisschop 
Tweede Kamerlid SGP
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Verder heeft Kersten Kamervragen gesteld over bijvoorbeeld een onbewaakte 
spoorwegovergang bij Krabbendijke (1924): ‘Is het Uw Excellentie bekend, dat de boeren 
weigeren hun suikerbieten aan de haven van Krabbendijke te leveren, omdat hun knechts 
dezen onbewaakten overweg niet durven passeeren?’ En over de tewerkstelling van 
arbeiders uit Brabant bij de aanleg van een weg tussen Krabbendijke en Kruiningen in 
plaats van arbeiders uit de streek (1931).

Ook nu proberen we ons in Den Haag in te zetten voor de regio. Zo dreigde Zeeland haar 
intercityverbindingen te verliezen. Dat hebben we aangekaart. Ik noem verder onze inzet 
voor de binnenvaart, met voldoende capaciteit voor de bediening van sluizen, zoals die bij 
Hansweert. Ik noem ook onze inzet voor landbouw en (mossel)visserij. Juist bedrijven in 
deze sectoren zorgen voor regionale werkgelegenheid. Er is meer dan de Randstad!

‘Een onrechtvaardigen dwang’
Ds. Kersten c.s. waren huiverig voor allerlei verplichtingen van de overheid richting 
burgers en bedrijven. Ik noem het verzet tegen verzekerings- en vaccinatieverplichtingen 
en de kritiek op uitbreiding van de leerplicht. Zo zegt hij in een debat over de invoering 
van de leerplicht voor het zevende leerjaar (1927): “De leerplicht teekent voor mij den 
aard van de tegenwoordige wetgeving, waarin ik meer en meer een ongemotiveerden 
dwang zie. Ik zou willen zeggen: een onrechtvaardigen dwang. Het spreekt vanzelf, 
aan het begrip „regeeren" zit altijd voor velen de idee van dwang vast, maar waarop 
het aankomt is dit, of die uitgeoefende dwang inderdaad gerechtvaardigd is, of de 
maatregelen van de Regeering gebouwd zijn op de rechtsbegrippen, welke naar waarheid 
zijn te verdedigen en te recht¬vaardigen. Nu wil het mij voorkomen, dat de Regeering 
in velerlei opzicht ook in zake den leerplicht ingrijpt in de rechten en de verplichtingen 
van de ouders en mitsdien op een terrein komt, waarop zij niet behoort. Het is op die 
gronden, welke hier meermalen zijn ontwikkeld, dat ik mij tegen geheel den leerplicht 
moet verzetten en tegen den zevenjarigen leerplicht in het bijzonder. De bezwaren, die ik 
heb, worden door velen in het land gevoeld, vooral op het platteland en inderdaad, waar 
velen op het platteland zich vooral door groote financieele bezwaren gedrukt gevoelen 
door den zevenjarigen leerplicht, moet ik èn om het recht van de ouders, èn om de hierbij 
komende bezwaren mij geheel tegenover deze regeling stellen.” 

De weerstand tegen de uitdijende overheidsinvloed op het gebied van onderwijs en 
andere beleidsterreinen herken ik. Zo hebben we afgelopen jaren enkele wetsvoorstellen 
ingediend en aangenomen gekregen om de regeldruk in het onderwijs in te perken. In 
het verlengde hiervan hebben we ook een actieplan ingediend om kleine scholen, zoals 
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die ook in Reimerswaal te vinden zijn, overeind te houden. Ik noem echter ook de wet 
van D66 die regelt dat mensen automatisch als orgaandonor geregistreerd worden, tenzij 
vooraf anders wordt aangegeven. Dat grijpt diep in op de persoonlijke levenssfeer van 
mensen. Daar moet de overheid vanaf blijven. 
 
Zorg voor ouderen
Tijden veranderen. De fronten die de SGP moet kiezen ook. Denk aan belangrijke 
kwesties als abortus, euthanasie en de koopzondag. Dat speelde in de beginjaren van 
de SGP veel minder dan nu. Hoewel … De kiesvereniging in Krabbendijke trok in 1918 al 
bij het gemeentebestuur aan de bel over de openstelling van cafés tijdens kerkdiensten. 
Konden we nu in Den Haag maar zo effectief zijn: de gemeenteraad besloot om cafés 
maar de hele zondag dicht te houden. Bescherming van het leven en bescherming van 
de zondagsrust zijn voor de SGP nu belangrijke strijdpunten. Denk aan de discussie over 
‘voltooid leven’. Het is niet aan ons, mensen, om het levenseinde in eigen hand te nemen. 
Het miskennen van de hand van de Schepper en Onderhouder van ieders leven brengt 
daarnaast grote maatschappelijke risico’s met zich mee. Het mag niet zo zijn dat oudere 
mensen zich ‘ongewenst’ gaan voelen en onder druk van familieleden meegaan in een 
euthanasieverzoek. Onze oudere en/of lijdende medemens heeft juist een luisterend oor 
en goede (mantel)zorg nodig. Daar kan overigens ook de lokale politiek een steentje aan 
bijdragen! 

Roelof Bisschop
Tweede Kamerlid SGP
met dank aan Hans Maljaars
beleidsmedewerker SGP-Kamerfractie

Henry Dunantstraat 11, Kruiningen
Tel. 0113 - 38 22 85
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 Uit de Staten
Grootste wetswijziging sinds de grondwet

We staan aan de vooravond van een van de grootste 
wetsverandering: de Omgevingswet. Met deze wet wil 
de overheid de regels voor ruimtelijke ontwikkeling 
vereenvoudigen en samenvoegen. 60 Algemene maatregelen 
van Bestuur worden teruggebracht naar 4 stuks en 100 
ministeriële regelingen gaan terug naar 10. De datum waarop 
de Omgevingswet in werking treedt, is al verschillende malen 
met enkele jaren opgeschoven. Momenteel is de verwachting 
dat de wet op 1 januari 2021 ingaat. 

Het uitgangspunt van de wet is minder en overzichtelijke regels, meer ruimte voor 
initiatieven, lokaal maatwerk en vertrouwen. Het moet allemaal inzichtelijker worden voor 
burgers, ondernemers en overheden. Hierbij is er ruimte voor ontwikkeling, maar moet 
de kwaliteit van de leefomgeving ook gewaarborgd worden. Het principe wordt niet meer 
“nee, tenzij” maar “ja, mits”. 

Als overheid hebben we met de nieuwe Omgevingswet diverse instrumenten om de wet 
uit te werken. De instrumenten die de provincie heeft zijn de omgevingsvisie, programma, 
omgevingsverordening, instructie en omgevingsvergunning. We willen in dit stuk verder 
inzoomen op de omgevingsvisie en de omgevingsverordening. 

Omgevingsvisie
In de omgevingsvisie leggen we als provincie onze ambities en doelstellingen vast 
voor de lange termijn. Dit is een integrale visie over de gehele fysieke leefomgeving. 
Echter kent deze omgevingsvisie ook vaak deelvisies zoals bijvoorbeeld de Kustvisie. 
Een omgevingsvisie wordt opgesteld in samenwerking met andere overheden zoals 
gemeenten, maar ook met betrokken bedrijven of maatschappelijke organisaties. De 
omgevingsvisie is de eerste stap in de beleidscyclus. Daarbij is het belangrijk dat de 
Provincie per onderwerp een eigen rol pakt, dat kan bijvoorbeeld een coördinerende 
of een meer sturende rol zijn. Anderzijds zijn sommige onderwerpen niet of in mindere 
mate een bevoegdheid van de provincie, waarbij de Provincie deze rol dient over te 
laten aan bijvoorbeeld de gemeente. Gemeenten kunnen daarbij, indien het onderwerp 

Job de Visser 
Statenlid SGP Zeeland
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hiervoor geschikt is, de Provincie juist vragen om mee te denken of te werken gezien het 
gemeente overstijgende karakter ervan. 
In de Provinciale Staten hebben we een uitgebreid oefentraject doorlopen met de 
Kustvisie, een breed gedragen visie over de invulling van de Noordzeekust. Velen roemen 
het traject van de Kustvisie. Als SGP hebben we het proces ook kritisch gevolgd. We 
hebben onze bedenkingen bij het feit dat bepaalde bedrijven en organisaties minder 
kansen hebben gehad om mee te denken dan een aantal maatschappelijke organisaties. 
Bovendien schreven deze maatschappelijke organisaties aan de voorkant mee met 
visies en procedeerden aan de achterkant tegen de uitkomst van deze visies. Daarbij 
hebben deze organisaties veel tijd (en geld) om invloed uit te oefenen terwijl andere 
partijen minder georganiseerd zijn om hun stem te laten horen. Als SGP vinden we dat 
we als gekozen volksvertegenwoordiging juist een afspiegeling van de gehele Zeeuwse 
samenleving zijn en in de input en vaststelling van de omgevingsvisie een duidelijkere 
rol moeten krijgen. Of in ieder geval aan de voorkant van het proces om te zorgen dat 
de juiste mensen en partijen aan tafel komen zodat een democratische afspiegeling of 
balans aanwezig is. 

Momenteel zitten we midden in het proces van de omgevingsvisie, dus de totaalvisie 
die tot stand dient te komen ten behoeve van de Omgevingswet. Echter is het proces 
van deze omgevingsvisie niet zo vlot verlopen en is er veel onduidelijkheid. Dit is vooral 
veroorzaakt omdat provinciale ambtenaren het doel hadden om in een keer tot een 
integrale omgevingsvisie te komen. Later is dit bijgesteld in een omgevingsvisie 1.0 
(overgangsbeleid, omdat het Omgevingsplan in 2017 afloopt) en omgevingsvisie 2.0. Dit 
gaf veel verwarring. Door middel van een VVD-amendement, met steun van de SGP, is de 
naam van de omgevingsvisie 1.0 gewijzigd in het Omgevingsplan. Het overgangsbeleid 
tussen nu en de nieuwe Omgevingswet is ingericht volgens huidige vigerende wetgeving 
en kan daarom ook het beste benoemd worden als Omgevingsplan. Momenteel zijn we 
in afwachting van een vervolg op de omgevingsvisie 2.0. De SGP heeft er bij het College 
op aangedrongen om de komende tijd van alle belangrijke, nog onvoldoende uitgewerkte 
onderwerpen een visie uit te werken. Vervolgens kunnen aan het einde van dit traject 
al deze visies samengevoegd worden tot 1 integrale omgevingsvisie. Dat maakt het vrij 
complexe proces overzichtelijk en behapbaar. 

Welke invloed heeft deze omgevingsvisie nu op het dagelijkse reilen en zeilen in de 
provincie en in de gemeente Reimerswaal? Laten we een aantal voorbeelden noemen. 
In de laatste behandeling van het Omgevingsplan heeft de SGP op het gebied van 
stedenbeleid gepleit voor meer ruimte voor kleinschalige initiatieven met betrekking tot 
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de ontwikkeling van woningen. Stel voor dat er in een van de dorpen in de gemeente 
Reimerswaal een aantal vrienden of bekenden elkaar weet te vinden en op een stuk 
grond bijvoorbeeld vijf woningen wil ontwikkelen. Dan geeft dit vaak veel problemen 
met de aanvraag van vergunningen, omdat dit ten koste gaat van het woningcontingent. 
Gemeenten hebben vaak de hoeveelheid te bouwen woningen vastgezet in grote plannen 
van projectontwikkelaars (al wijzen ze vaak richting Provincie dat ze niet meer mogen 
bouwen). Daar is niets mis mee, maar in tijden dat de bomen niet tot in de hemel groeien 
is het moeilijk om deze plannen vlot te trekken. Belangrijk is dat er voor kleinschalige 
projecten ruimte is om een vergunning te krijgen en te kunnen gaan bouwen. Het zijn 
zeker in kleinere dorpen vaak deze initiatieven die zorgen dat mensen op hun eigen dorp 
kunnen blijven wonen. 
De achtergrond van het door ZB Planbureau uitgevoerde onderzoek naar de Staat van 
Zeeland gaf aan dat we extra munitie hadden om dit standpunt te onderbouwen. In dit 
statistisch onderzoek naar vele onderwerpen in Zeeland is ook onderzoek gedaan naar 
de verstedelijking van Zeeland. Uit dit onderzoek kwam naar voren dat er sprake is van 
een sterke trek naar de stad in Zeeland. Echter bleek dat deze conclusies en cijfers niet 
helemaal kloppend waren. Een aantal dorpen kent juist een sterke groei of veranderende 
vraag naar woningen. De SGP heeft zich sterk gemaakt voor meer mogelijkheden voor 
maatwerk hierin, zodat niet alleen de stad ruimte krijgt om uit te breiden, maar ook zeker 
de dorpen. 

Een ander voorbeeld van de functie van de omgevingsvisie is dat deze dynamisch is 
van opzet. Dat betekend dat de visie tussendoor bijgesteld kan worden. Tussentijdse 
ontwikkelingen kunnen een plek krijgen in de omgevingsvisie. De tijd waarin we leven 
is dynamisch en vraagt vaak om bijsturing. Veel ontwikkelingen gaan veel sneller dan 
beleidscyclussen. Een voorbeeld hiervan hadden we vorig jaar in de commissie Ruimte. 
Een aantal pluimveehouders vroeg extra planologische ruimte om over te schakelen naar 
het Beter Leven keurmerk. Er was ruimte voor maximaal 10 bedrijven om dit keurmerk 
te behalen, maar daar moest dan wel het beleid op aangepast worden. Pluimveehouders 
hebben te maken met een maximale omvang van hun stal van 5000m². Om die reden 
was het niet mogelijk om het bedrijf nog uit te breiden met een overdekte uitloop zodat 
de kippen in de buitenlucht kunnen lopen. Deze uitloop is nodig om aan het keurmerk 
te kunnen voldoen. Doordat gedeputeerde Schönknecht in korte tijd met een toezegging 
kwam om deze uitloop mogelijk te maken en de ambtenaren dit snel uitgewerkt hadden, 
konden Zeeuwse pluimveehouders een nieuwe marktkans aanpakken en een stukje 
duurzaamheid verwezenlijken. 
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Omgevingsverordening
De opgestelde omgevingsvisie moet uiteindelijk wel omgezet worden in beleid. Dat 
gebeurt in de omgevingsverordening. Binnen de nieuwe Omgevingswet zal er één 
omgevingsverordening zijn in plaats van meerdere. Deze omgevingsverordening bevat 
alle regels over de fysieke leefomgeving die de Provincie stelt binnen haar grondgebied. 
In de omgevingsverordening staan zowel algemene regels als vergunningsverplichtingen. 
Provinciale Staten stellen deze omgevingsverordening vast. Voor Statenleden is het 
altijd weer afwachten hoe eerdere moties en amendementen omgezet worden in de 
verordening. Niet alles is juridisch even hard te maken. 

Komende tijd gaat u nog veel horen over de Omgevingswet. Ook voor de nieuwe 
gemeenteraden zal dit een van de belangrijkste thema’s zijn de komende periode. Laten 
we als SGP elkaar opzoeken om op zowel provinciaal als gemeentelijk politiek niveau 
samen deze grote wetsverandering op te pakken. Ook voor onze standpunten liggen hier 
veel kansen. Het is onze taak om op te komen voor de ordening van Gods schepping en 
wat de mens hiermee doet. In Gods Woord worden we gewaarschuwd voor zaken als 
te hoogmoedige ontwikkeling, zoals de torenbouw van Babel. Maar we mogen ons ook 
verwonderen over de complexiteit en kwaliteit van Gods schepping, waar we met het 
opstellen van de omgevingsvisie een voorbeeld aan kunnen nemen. 

Job de Visser
Statenlid SGP Zeeland
Commissie Ruimte

taxateurs 
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rentmeesters

Hoofdstraat 54

4416 AE  Kruiningen

0113 57 28 35

info@rijk.eu

www.rijk.eu
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Machinebouw voor de AGF-branche
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 SGP waterschap Scheldestromen
In waterschap Scheldestromen is de SGP is met drie leden 
vertegenwoordigd. Gert van Kralingen als lid van het dagelijks 
bestuur met portefeuille afvalwaterketen, Cees Verloop 
als fractievoorzitter en lid van commissie Bestuurlijke en 
Economische zaken en Henk Verheuvel als lid van commissie 
Waterkeringen en Wegen. Fractievolger Corné Stouten is lid van 
de commissie Waterbeheer. Leden van het waterschap worden 
iedere vier jaar gekozen. In maart 2019 zijn er verkiezingen voor 
het waterschap die samenvallen met verkiezingen voor de 
provincie.
Wat doet het waterschap in de praktijk en wat is de 
bijdrage van de SGP hierin? In dit artikel wordt ingegaan 
op de verschillende werkzaamheden van waterschap 
Scheldestromen. 

Waterbeheer
In commissie waterbeheer staat de kwaliteit van het water centraal. Waterschap 
Scheldestromen staat voor de uitdaging om bij overvloedige regenval, water vlot weg te 
pompen. Het klimaat is wisselvalliger geworden waardoor in de zomerperiode plaatselijk 
heel veel water kan vallen. Voor de landbouw een groot risico wanneer er te lang water 
blijft staan in de gewassen. Als SGP vinden wij het belangrijk dat het waterschap zich 
maximaal inspant door watergangen schoon en open te houden en te investeren in 
gemalen. In de afgelopen bestuursperiode zijn verschillende gemalen gemoderniseerd en 
is bij Schore een nieuw gemaal gebouwd. 

Wateroverlast speelt ook een rol in dorpen en steden. Bekend is de wateroverlast 
in Yerseke in 2014 en 2016. Dat heeft veel overlast gegeven voor de bewoners in 
de Julianastraat. In samenspraak met de gemeente Reimerswaal en waterschap 
Scheldestromen is gekeken naar een oplossing op korte termijn om overlast in de 
toekomst te voorkomen. Namens het waterschap is Gert van Kralingen hierbij intensief 
betrokken. Voor Yerseke is gekozen voor een extra riooloverstort in de Julianastraat met 
het lozingspunt op een nieuw te graven sloot in de Molenpolder. De extra riooloverstort 
is inmiddels gerealiseerd en aansluitend is door het waterschap het eerste deel van de 
sloot gegraven. 

Henk Verheuvel 
Hoofdingeland water-
schap Scheldestromen
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Een tekort aan water is een andere uitdaging. Hierbij speelt ook het probleem van 
verzilting mee. De verwachting is dat het tekort aan water in de toekomst steeds meer 
een rol zal spelen. Voor SGP is de beschikbaarheid van water een speerpunt. Bij het 
vormen van coalitie zijn hierover afspraken gemaakt. Dit heeft geresulteerd in het 
beschikbaar stellen van een budget om de mogelijkheden van de beschikbaarheid van 
meer zoet water in de zomerperiode te onderzoeken. 
Het waarborgen van waterkwaliteit is een kerntaak van het waterschap. Gert van 
Kralingen is als dagelijkse bestuurslid hiervoor verantwoordelijk. Waterkwaliteit staat 
onder druk door toenemende concentratie van resten geneesmiddelen in het rioolwater. 
Er zijn steeds meer inspanningen nodig om rioolwater te zuiveren. Zuiveringsinstallaties 
worden omgebouwd tot energiefabrieken om zoveel mogelijk vrijkomende energie 
bij de waterzuivering niet verloren te laten gaan. Grondstoffen zoals fosfaat worden 
terugwonnen en zijn beschikbaar voor hergebruik. 

Bestuurlijke en economische zaken (BEZ)
Het waterschap heeft een stevige begroting van ongeveer 88 miljoen euro per jaar. 
Investeringen worden altijd voorgelegd ter goedkeuring aan de algemene vergadering. 
In de huidige bestuursperiode is er meer geïnvesteerd waardoor het nodig was om 
hiervoor externe financiering aan te trekken. Door het lage renteniveau komen de 
rentelasten lager uit dan begroot. Er is voor de huidige bestuursperiode gekozen om 
de waterschapstarieven jaarlijks maximaal met 2.5% te laten stijgen. Als SGP vragen wij 
doorlopend aandacht voor de oplopende schuldenlast. Bepaalde investeringen zijn nodig, 
maar het is belangrijk om scherp aan de wind te blijven zeilen.

In de commissie BEZ komen uiteenlopende zaken aan de orde, zoals goedkeuren van 
de begroting en jaarrekening van het waterschap. Waterschap Scheldestromen heeft de 
afgelopen jaren met een positief saldo de boekjaren kunnen afsluiten. Dat komt mede door 
lagere rentelasten dan was voorzien en besparingen in de exploitatie. Hierbij moet wel 
de kanttekening worden gemaakt dat het investeringsniveau lager ligt dan was begroot. 
Dat geeft op korte termijn een besparing in de exploitatiekosten. Als SGP fractie vinden 
wij het doorschuiven van investeringen ongewenst en hameren we erop om afgesproken 
investeringen ook daadwerkelijk uit te voeren. Vooral bij waterbeheer is er een achterstand 
ontstaan door tegenvallers bij de aanbesteding van modernisering rioolzuivering Ritthem. 
Inmiddels wordt er hard aan gewerkt om de achterstand in te lopen. 
Het waterschap kan zelf belastingen heffen en een groot deel van de beschikbare 
middelen komt uit heffingen van het waterschap. De heffing wordt verdeeld over 
verschillende categorieën zoals ongebouwd (landbouwgronden), gebouwd (bedrijven) en 
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ingezetenen. Het systeem van heffing is behoorlijk ingewikkeld. Om tot vereenvoudiging 
te komen is landelijk een commissie aan het werk. In juli dit jaar is hierover meer bekend. 
Als SGP letten we erop dat door het nieuwe belastingstelsel geen grote verschuivingen in 
lastenverdeling tussen de categorieën ontstaat. 

Waterkeringen en Wegen
Zeeland is een provincie met veel water. Een belangrijke kerntaak van het waterschap is 
het garanderen van de waterveiligheid. Primaire dijken zijn bedoeld als waterkeringen 
langs de Noordzee en de Ooster- en Westerschelde. De afgelopen jaren zijn de normen 
voor deze waterkeringen verder aangescherpt. Zeeland is onderverdeeld in vakken 
waarbij bijvoorbeeld de dijk bij de kerncentrale Borsele in de hoogste categorie valt en 
een dijk langs de Oosterschelde bij Noord-Beveland in een veel lagere categorie valt. 
Een dijkdoorbraak op bepaalde dijktrajecten in Noord-Beveland heeft namelijk veel 
minder gevolgen door de hogere ligging van Noord-Beveland. Een doorbraak bij een 
kerncentrale kan tot gevolg hebben dat over een groot gebied radioactiviteit kan worden  
verspreid. 

Door het verder verscherpen van de normen is het nodig de primaire waterkeringen 
continue te monitoren. Uit het onderzoek is naar voren gekomen dat de dijk bij 
Hansweert niet voldoet aan de nieuwe normen. In de toekomst zou bij een storm 
opstuwing van water in de Westerschelde kunnen ontstaan. Bij een draaiende wind 
kan de opstuwing richting Hansweert optreden waardoor de dijk bij Hansweer onder 
hoge waterdruk komt te staan. Bij een dijkdoorbraak loopt de polder, waarin het dorp 
Hansweert ligt, binnen enkele uren vol en staat er vijf meter water. Door de lage ligging 
van de polder is er geen mogelijkheid om water naar een overloopgebied te laten 
stromen. Inmiddels is het project van start en bevindt het zich in de onderzoeksfase. 

Naast primaire dijken zijn er ook secundaire dijken. Dijken die in het achterland liggen 
en bedoeld om te voorkomen dat een groot gebied in één keer bij een dijkdoorbaak 
onder water komt te staan. Op dit moment wordt er onderzoek gedaan naar de 
onderhoudstoestand van deze dijken. 
Onderhoud van dijken brengen enorme kosten met zich mee. In het verleden werd 
dat betaald uit rijksbijdragen. In de toekomst moet rekening worden gehouden met 
een eigen bijdrage vanuit van 10%. Voor Zeeland met zoveel dijken wordt dat nog een 
financiële uitdaging. 
Waterschap Scheldestromen heeft ook een taak als beheerder van veel buitenwegen in 
Zeeland. Bij de meeste waterschappen in andere delen van Nederland is dat onderdeel 
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afgestoten. Waterschap Scheldestromen vindt het belangrijk deze taak te blijven 
uitvoeren omdat beheer van de wegen heel efficiënt kan plaatsvinden. Het werkgebied 
van het waterschap Scheldestromen valt samen met de provinciegrenzen. Hierdoor is een 
optimale samenwerking met de dertien gemeenten in de provincie Zeeland mogelijk. 

De doelstelling van het waterschap is om het aantal vermijdbare verkeersongevallen 
terug te brengen tot nihil. Hiervoor is van belang dat de wegen goed worden 
onderhouden en vrij liggende fietspaden worden aangelegd bij doorgaande 80 km 
wegen. Het realiseren van fietspaden op schoolroutes is een belangrijk item uit het SGP 
verkiezingsprogramma. In de afgelopen bestuursperiode zijn verschillende fietspaden 
aangelegd. 

De onderhoudstoestand van wegen in beheer van het waterschap is wel een punt van 
aandacht. Voor de zomer wordt hierover een rapportage verwacht. Door de toenemende 
verkeersbewegingen van zwaar landbouwverkeer, verzakken de wegen sneller. 

Verkiezingen
Na de zomer beginnen de voorbereidingen voor de verkiezingen in maart 2019. Er wordt 
een verkiezingsprogramma opgesteld waarbij samen wordt gewerkt met SGP fracties van 
andere waterschappen. Input vanuit onze achterban is uiteraard welkom!

April 2018, 
Henk Verheuvel
Hoofdingeland waterschap Scheldestromen
henk.verheuvel@scheldestromen.nl
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 Van de wethouder
In de afgelopen maanden is er opnieuw veel werk verzet en 
zijn er belangrijke besluiten genomen. In deze bijdrage wil ik u 
kort over enkele zaken bijpraten.

De grootste drukte in het afgelopen halfjaar vormde wel de 
voorbereidingen voor de gemeenteraadsverkiezingen van 
21 maart jl. Het is ongekend hoeveel tijd en energie dit van 
alle betrokkenen heeft gevergd, in het bijzonder wel van 
de leden van de PR-commissie. Onder leiding van Maarten 
Both hebben zij tal van zaken opgepakt, zoals het beleggen 
van vergaderingen en bijeenkomsten, het opnemen van video’s, het bijhouden van 
de website, het actief zijn op verschillende sociale media en het organiseren van een 
financiële actie. Daarnaast hebben ook vele andere vrijwilligers de handen uit de mouwen 
gestoken. Eén van hen die ik hier speciaal wil noemen, is Wim Verschuure. Met grote 
betrokkenheid heeft hij in zijn eigen tijd de verkiezingsfolder ontworpen en de opmaak 
van alle advertenties en ander propagandamateriaal voor zijn rekening genomen. Zowel 
hem als alle andere betrokkenen bij de verkiezingscampagne wil ik nogmaals heel 
hartelijk bedanken voor hun inzet. 
Ook voor ondergetekende waren het drukke maanden. Hoewel er veel werk door 
anderen werd verricht, moesten er wel de nodige ‘praatjes’ worden gehouden en teksten 
worden geschreven. Nu denken sommige mensen weleens, dat me dit heel gemakkelijk 
afgaat en dat allerlei teksten zomaar vanzelf uit mijn pen vloeien. ’t Is maar goed dat zij 
niet weten hoelang ik soms over een paar regels doe… Maar – eerlijk is eerlijk – ik heb het 
toch ook weer met plezier mogen doen! Dat neemt echter niet weg, dat ik blij ben dat de 
hectiek van de verkiezingen weer voorbij is. Wel is het zo, dat we op dit moment (begin 
april) nog volop bezig zijn om een nieuw college te vormen. Dat vergt opnieuw veel tijd en 
energie én de nodige wijsheid en voorzichtigheid.
 
Grondstoffenbeleid
Was het vier jaar geleden betrekkelijk rustig in de aanloop naar de 
gemeenteraadsverkiezingen, nu bleef het tot op het laatste moment druk. Een van de 
zaken die de aandacht vroeg, was het grondstoffenbeleid. Spraken we tot voor kort nog 
over afval, nu hebben we het over grondstoffen. Steeds meer afval wordt namelijk als 
grondstof voor nieuwe producten gebruikt. Het Rijk heeft daar een mooie term voor 

Wethouder J.P. Sinke
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bedacht en spreekt in dit verband over VANG-doelstellingen die behaald moeten worden. 
VANG staat daarbij voor: Van Afval Naar Grondstof. 
Momenteel is het zo, dat er in Reimerswaal 249,7 kilogram huishoudelijk restafval per 
persoon per jaar wordt ingezameld. Het Rijk vindt dit veel te veel en wil dat dit wordt 
teruggebracht naar maximaal 100 kilogram per persoon per jaar in 2020. Dit betekent 
dus zo’n 150 kilogram minder huishoudelijk restafval per persoon per jaar! Om dit doel 
te bereiken én om de tarieven betaalbaar te houden, hebben we dan ook besloten 
om het grondstoffenbeleid aan te passen. Met de gemeenteraad hebben we daar 
verschillende keren over vergaderd. Opvallend daarbij was de grote betrokkenheid van 
de raadsleden. Tijdens de laatste raadsvergadering voor de gemeenteraadsverkiezingen 
heeft de gemeenteraad er een besluit over genomen. Op voorstel van het college is de 
keuze daarbij gevallen op het zogenaamde DIFTAR-systeem, zoals dat ook in de gemeente 
Kapelle wordt gehanteerd. DIFTAR betekent: geDIFerentieerd TARief. Dat wil zeggen: 
afhankelijk van het aantal keren dat je je afval aanbiedt, moet je betalen. Je kunt het ook 
omschrijven als: de vervuiler betaalt. Op zich is dit een goed systeem. In veel gemeenten 
is namelijk gebleken dat het ook echt werkt.

DIFTAR in de praktijk
Door de invoering van DIFTAR verandert er niet zo heel veel. Het huishoudelijk restafval 
en het GFT-afval (groente-, fruit- en tuinafval) worden namelijk gewoon om de veertien 
dagen opgehaald, zoals dat ook nu het geval is. Wat de plastics en de drankenkartons 
betreft, verandert er wel iets. Na de invoering van DIFTAR zal dit afval voortaan ook 
om de veertien dagen worden opgehaald. Nu gebeurt dat nog om de drie weken. Het 
serviceniveau wordt dus verhoogd!
‘Maar wat betekent de invoering van DIFTAR nu financieel voor mij?’ zo wordt er nogal 
eens gevraagd. Daar is geen eensluidend antwoord op te geven. Dat hangt namelijk 
sterk af van iemands ‘scheidingsgedrag’. Scheid je je afval niet of onvoldoende en gooi 
je alles ‘gewoon’ in de bak, dan ga je waarschijnlijk meer betalen. Scheid je je afval wel, 
dan kun je waarschijnlijk een besparing realiseren. Het is namelijk de bedoeling dat 
iedere burger naast een basisbedrag een bedrag per lediging gaat betalen. Er wordt dus 
heel nadrukkelijk niet per gewicht afgerekend, maar per lediging. En juist daar liggen 
de kansen. In Kapelle bijvoorbeeld staan er sinds de invoering van DIFTAR maar liefs 40 
procent minder bakken aan de weg. Mensen doen daar hun uiterste best om zo weinig 
mogelijk huishoudelijk restafval aan te bieden. Iedere keer dat ze daar hun bak niet 
aanbieden, besparen ze maar liefst zes euro! Op die manier heeft Kapelle al een flinke 
stap in de goede richting van de 100 kilogram huishoudelijk restafval per persoon per jaar 
gezet. 
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Geen illegale bakken meer
Bij de daadwerkelijke invoering van DIFTAR (op 1 januari 2020) zullen er nieuwe bakken 
worden bezorgd, die voorzien zijn van een chip. Deze chip zorgt ervoor dat iedere lediging 
wordt geregistreerd. Een groot voordeel van de nieuwe bechipte bakken is, dat er een 
eind komt aan het gebruik van honderden illegale bakken. Er zijn namelijk nogal wat 
burgers die twee bakken in gebruik hebben en er maar voor één betalen! Na de invoering 
van DIFTAR is dat verleden tijd.

Herdenking van de watersnoodramp
Iets heel anders dat in de afgelopen maanden de aandacht vroeg, was de herdenking van 
de watersnoodramp van 1953. Op 1 februari waren we daar op verschillende plaatsen bij 
aanwezig.
De dag begon op het station Kruiningen-Yerseke, waar we de Apeldoornse loco-
burgemeester D.H. Cziesso afhaalden, die door het herdenkingscomité uit Oostdijk was 
uitgenodigd. In dorpshuis ‘Apeldoorn’ in Oostdijk ontmoetten we vervolgens een aantal 
genodigden en werden er verschillende toespraken gehouden. ’s Middags werden er in 
aanwezigheid van de kinderen van ‘De Bornput’ en een aantal belangstellenden enkele 
kransen bij het dorpshuis gelegd.
Voor mezelf leverde de bijeenkomst in Oostdijk ook nog een verrassing op. Een van de 
aanwezigen, een voor mij onbekende oudere mevrouw uit Breda, vertelde me namelijk, 
dat zij in de nacht van de ramp naar de overkant van de Lavendeldijk was gestuurd, waar 
mijn ouders op dat moment woonden. Door met haar klomp op de deur te tikken had zij 
hen gewekt, waarna ze was binnengelaten en droge kleren had gekregen.  Pas later zou 
ook het huis van mijn ouders door het water worden overspoeld.

Reünie met gastgezinnen uit 1953
Na loco-burgemeester Cziesso weer op het station te hebben afgeleverd, spoedden 
we ons naar het ‘Dorpshuis’ in Kruiningen, waar een reünie plaatsvond met een aantal 
gastgezinnen die in 1953 evacués uit onze gemeente hadden opgevangen. Voor sommige 
aanwezigen was dit een ontroerend weerzien. Wat ook erg door de gasten werd 
gewaardeerd, was de bustocht langs enkele markante punten in onze gemeente, waar de 
gevolgen van de watersnoodramp nog (enigszins) zichtbaar zijn. Onderweg vertelde Rinus 
Sinke uit Oostdijk wat er zich tijdens de ramp op die plaatsen had afgespeeld. 

Officiële herdenking in de ‘Johanneskerk’
’s Avonds hadden we de ‘grote’ herdenking in de ‘Johanneskerk’ te Kruiningen, die tot de 
laatste plaats was bezet. Na een inhoudsvolle toespraak van burgemeester mevrouw 
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J.S. van Egmond en een ooggetuigenverslag van Jasper Goedbloed werden vervolgens 
alle 77 slachtoffers uit de gemeente Reimerswaal herdacht. Hierna volgden woorden 
van bezinning door ds. G. van Dijk. Aansluitend aan de bijeenkomst in de kerk werden er 
kransen en bloemen gelegd bij het watersnoodmonument naast de kerk.

Herdenking in Oostdijk
Op vrijdagavond 2 februari waren we opnieuw in Oostdijk, om daar samen met ‘het hele 
dorp’ de ramp te herdenken. Ook dat was een bijzonder waardevolle avond, met een 
indrukwekkend ooggetuigenverslag van de 90-jarige Leen de Bat uit Krabbendijke.
Uit de grote opkomst bij de verschillende herdenkingen blijkt telkens weer, dat men 
de ramp nog steeds niet is vergeten. Nadrukkelijk werd ons dan ook meerdere keren 
verzocht deze gebeurtenis ook in de toekomst ieder jaar te blijven herdenken. 
 
Krabbendijke J.P. Sinke 
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 De gemeenteraadsverkiezingen 
van 2018

Nu de verkiezingen voor de gemeenteraad inmiddels enkele weken achter ons liggen, 
is het goed daar nog eens op terug te blikken. Tevens een goed moment om er enkele 
persoonlijke kanttekeningen bij te plaatsen.

Het eerste wat me in het hele verkiezingstraject erg heeft getroffen, was het overlijden 
van Johan Steketee uit Oostdijk. Na een kortstondige ernstige ziekte werd hij op 31 
januari jl. uit dit leven weggenomen, in de leeftijd van 63 jaar. Sinds het overlijden van 
zijn vrouw Mieneke, op 13 januari 2016, ging hij als weduwnaar door het leven, zij het, 
dat hij veel steun en vriendschap van zijn kinderen ontving. Vooral voor hen was het 
overlijden van hun (schoon)vader een ingrijpende zaak. Immers, binnen het tijdsbestek 
van ruim twee jaar zagen zij zich hun beide ouders ontvallen. Vanaf deze plaats wensen 
wij hen veel sterkte toe bij het verwerken van dit verlies. Daarbij betrekken we ook zijn 
oude moeder, mevrouw M. Steketee-Koster uit Yerseke, en zijn broers, zuster, zwager en 
schoonzusters. Ook voor hen valt het niet mee hem te moeten missen.
Toen vorig jaar bekend werd dat Johan zich beschikbaar had gesteld voor de verkiezingen 
van de gemeenteraad, waren we daar erg blij mee. Immers, hij was iemand van ‘de 
waterkant’ en vanuit de praktijk van alle dag zou hij de fractie van waardevolle informatie 
kunnen voorzien. Daarnaast hadden we hem in de loop der jaren leren kennen als 
iemand met een aangenaam karakter, die altijd voor iedereen klaarstond. Ontmoetten 
we hem, dan maakte hij altijd even een praatje en informeerde hij belangstellend naar 
allerlei zaken. Hoewel Johan aanvankelijk nog als nummer 13 op de kandidatenlijst 
stond, liet hij begin november weten zich vanwege zijn ernstige ziekte als kandidaat te 
moeten terugtrekken. Met pijn in het hart werd hier kennis van genomen. Hoewel er in 
de daaropvolgende maanden nog verschillende middelen werden aangewend om het 
ziekteproces tot stilstand te brengen, had hij daar geen baat bij en moest hij op de laatste 
dag van januari het tijdelijke met het eeuwige verwisselen. Op 5 februari is Johan onder 
grote belangstelling op de Algemene Begraafplaats te Yerseke begraven. De rouwdienst, 
voorafgaand aan de begrafenis, werd geleid door ds. J.R. van Vugt.
Behalve dat Johan als mosselvisser bekend stond, was hij ook actief op politiek 
en kerkelijk terrein. Zo had hij vele jaren zitting in het bestuur van de plaatselijke 
kiesvereniging te Yerseke en maakte hij enkele jaren deel uit van het bestuur van de 
Statenkring Goes. Verder was hij binnen de Hersteld Hervormde Kerk te Kruiningen bijna 
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tien jaar actief als secretaris van de kerkvoogdij en was hij voorzitter van het ‘Ichthuskoor’. 
Ook daar zal hij worden gemist.
Het overlijden van Johan tekent ons de kortheid van het leven. Opnieuw werd bevestigd 
waar David van spreekt in Psalm 39 vers 6: ‘Zie, Gij hebt mijn dagen een handbreed 
gesteld, en mijn leeftijd is als niets voor U; immers is een ieder mens, hoe vast hij staat, 
enkele ijdelheid. Sela.’ Geve de Heere dat deze ernstige roepstem geheiligd mag worden 
aan onze harten.

Het tweede wat me bij de verkiezingen opviel, was de grote trouw van de achterban. 
Opnieuw hebben onze kiezers laten zien zich nauw aan de partij verbonden te voelen. Of 
het nu ouderen waren of jongeren, of men nu in Yerseke woonde of in Rilland, overal was 
er een trouwe opkomst. En kon men zelf niet gaan stemmen, dan gaf men een volmacht 
af. Iedere stem telt, dat was ook nu weer het geval. Hoewel we dankbaar zijn dat we 
opnieuw zeven zetels behaalden, waren we nog nooit zo dicht bij een achtste zetel. Dat 
scheelde slechts 34 stemmen. Nu ging de laatste restzetel naar het CDA, wat we die partij 
uiteraard ook gunnen.   

Het derde wat me van de verkiezingen is bijgebleven, is de harde verkiezingscampagne, 
waarbij er nadrukkelijk op de persoon werd gespeeld. Opvallend was ook, dat er keer op 
keer werd gesproken over ‘de macht van de SGP’, waarbij het beeld werd geschapen dat 
de SGP over alles beslist en dat andere partijen slechts bij het kruisje mogen tekenen. 
Hoewel het verleidelijk is om daar op in te gaan, wil ik er alleen dit van zeggen: In de twaalf 
jaar dat ik nu deel uit maak van het college, worden vrijwel alle besluiten - en dat zijn er 
jaarlijks meer dan duizend - met grote eenstemmigheid genomen. Alleen over principiële 
zaken wordt wel eens verdeeld gestemd. Feit is wel, dat we als SGP enkele punten hebben 
waarover niet onderhandeld kan worden, zoals bijvoorbeeld de zondagsrust.

Het vierde element dat ik nog even wil aanstippen, is de verkiezingsnederlaag van het 
CDA. Er was werkelijk niemand die dit had verwacht. Voor de lijsttrekker van het CDA, onze 
goede vriend en collega Hans de Kunder, was dit een uitermate pijnlijke zaak. Na zich bijna 
dertien jaar voor de volle honderd procent voor de gemeenschap te hebben ingezet, kon 
hij opeens geen goed meer doen. Naar mijn mening heeft hij dat niet verdiend en is hem 
door verschillende partijen onrecht aangedaan. Hans had wel degelijk een eigen mening 
over allerlei zaken! Honderden keren ben ik hem daarin gevolgd. En dachten we binnen het 
college verschillend over bepaalde zaken, dan gingen we daarover met elkaar in gesprek. 
Dat betrof overigens ook de portefeuilles van burgemeester Van Egmond en wethouder 
Vogelaar (VVD). Door elkaar wat te gunnen, kwamen we er altijd uit.
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Het terugtreden van collega De Kunder is een gevoelig verlies voor onze gemeente. 
Daarnaast is het ook een verlies voor bestuurlijk Zeeland. Immers, binnen onze provincie 
was hij als geen ander deskundig op het gebied van het sociaal domein. Zelfs landelijk 
werd er met enige regelmaat naar zijn mening gevraagd en werden zijn adviezen 
opgevolgd. Zijn aankondiging om zich na de verkiezingen niet meer beschikbaar te 
stellen, heeft me dan ook diep geraakt. Omdat ik Hans heb leren kennen als een ‘doener’, 
als iemand die zich graag voor de maatschappij inzet, hoop ik dat hij spoedig weer werk 
mag vinden, zodat zijn kennis en kunde niet verloren gaan. 

Tenslotte, de vorming van een nieuw college. Op 22 maart, de dag na de verkiezingen, 
hebben we (als grootste partij) de gemeenteraad voorgesteld een verkenner te 
benoemen en hem de opdracht mee te geven te onderzoeken op welke wijze er een 
stabiel college kan worden gevormd. Als persoon hadden we daarbij ‘onze’ E. (Eppie) 
Klein uit Doornspijk op het oog. Hoewel er nog wel een beetje werd gemopperd over 
het feit dat Klein een SGP’er is, ging de raad toch unaniem met zijn benoeming akkoord. 
Inmiddels is hij met de gesprekken begonnen en wachten we zijn advies met spanning af.

Krabbendijke J.P. Sinke
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 Uitslagenavond 
gemeenteraadsverkiezingen

Als we op 21 maart jl. rond 21.30 uur de raadzaal binnenlopen is het al redelijk 
druk. Kandidaat-raadsleden, bestuursleden van partijen en andere belangstellenden 
verzamelen zich. De burgemeester, mevr. Van Egmond, start iets na half negen met 
het presenteren van eerste uitslagen. Per stembureau wordt de uitslag op het scherm 
geprojecteerd. De eerste stembureaus laten een bescheiden stemmenwinst voor de 
SGP zien. Op sommige stembureaus incasseert de SGP een licht verlies. Uiteindelijk 
komen we uit op een winst van 128 stemmen. Deze verkiezingen hebben 4179 mensen 
in Reimerswaal hun stem op de SGP uitgebracht. En mooi resultaat waar we blij mee 
zijn.

Aantal stemmen
Het opkomstpercentage was 2,8% lager dan in 2014. Ruim 69% van de 
stemgerechtigden ging naar de stembus. Er waren bij deze verkiezingen meer 
stemgerechtigden dan vier jaar geleden, nl. 532. Door de lagere opkomst zijn er 76 
stemmen minder uitgebracht dan in 2014. Toch hebben vier van de zes partijen meer 
stemmen behaald dan in 2014. De VVD, Leefbaar Reimerswaal en de SGP boekten een 
bescheiden stemmenwinst. De ChristenUnie zag het aantal stemmen met 39% stijgen. 
De PvdA heeft 10% van hun kiezers verloren. Het CDA verloor maar liefst 41,4% t.o.v. 
vier jaar geleden. (Zie tabel 1.)

Tabel 1: Aantal stemmen per partij

Partij 2014 2018 +/-
stemmen

+/-
%

SGP 4051 4179 +128 +3,2%

Leefbaar Reimerswaal 1892 2030 +138 +7,3%

ChristenUnie 1241 1725 +484 +39,0%

VVD 1381 1426 +  45 +3,3%

PvdA 1273 1145 -128 -10,1%

CDA 1796 1053 -743 -41,4%
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Procentueel
Als we het aantal stemmen omzetten naar het percentage kiezers per partij, blijkt dat de 
PvdA, maar vooral het CDA achteruit zijn gegaan. De andere partijen staan wel in de plus 
(zie tabel 2). De CU zelfs met een winst van 4,3% t.o.v. 2014. 

Tabel 2: Percentage per partij

Partij 2014
%

2018
%

+/-
%

SGP 34,8 36,2 +1,3

Leefbaar Reimerswaal 16,3 17,6 +1,3

ChristenUnie 10,7 14,9 +4,3

VVD 11,9 12,3 +0,5

PvdA 10,9   9,9 -1,0

CDA 15,4   9,1 -6,3

Zetelverdeling
De zetelverdeling laat geen grote verschuivingen zien. Door het grote stemmenverlies van 
het CDA verliest die partij een zetel. Anderzijds vertaalt de stemmenwinst van de CU zich 
in een zetel winst. 
(Zie tabel 3.) In 2014 waren er twee restzetels te verdelen, nu vier. De restzetels kwamen 
terecht bij de SGP, CU, PvdA en CDA (in deze volgorde). De 7e zetel van de SGP is dus nog 
steeds een restzetel, maar door het systeem van restzetelverdeling zaten we dicht in de 
buurt van de 8e zetel.

Tabel 3: Zetelverdeling Reimerswaal

Partij 2014 2018

Volle 
zetels

Rest- 
zetels

Totaal Volle 
zetels

Rest- 
zetels

Totaal

SGP 6 1 7 6 1 7

Leefbaar Reimerswaal 3 3 3 3

ChristenUnie 2 2 2 1 3

VVD 2 2 2 2

PvdA 2 2 1 1 2

CDA 2 1 3 1 1 2

Totaal 17 2 19 15 4 19
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Tot slot
De verkiezingen zijn voor de SGP goed verlopen. Het doel in de campagne, zoals 
verwoord in het campagneplan, was om minimaal 7 zetels te behouden en stemmenwinst 
te boeken. Beide doelen zijn behaald. Reden tot dankbaarheid. Iedereen die hieraan heeft 
bijgedragen, in welke vorm dan ook, willen we hartelijk bedanken.
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 Introductie nieuwe raadsleden
Intussen is de nieuwe gemeenteraad geïnstalleerd. Langs deze weg willen we deze dan 
ook aan u voorstellen. Vanuit Yerseke heeft in de raad zitting genomen dhr. D. (Daniel) 
van Iwaarden en sinds lange tijd hebben we ook vanuit Waarde weer een lid binnen onze 
fractie in de persoon van dhr. L.M. (Leonard) Harthoorn. Wat we hopen is dat we ook 
deze periode weer zitting mogen krijgen in het college van burgemeester en wethouders. 
Dan zal ook dhr. M. (Maarten) Both een plaats innemen namens onze SGP in de 
gemeenteraad van Reimerswaal. Onderstaand een korte kennismaking.

1. Hoe bent u betrokken geraakt bij de SGP?
Ik ben al vanaf mijn jeugd geïnteresseerd in politiek. 
Ook voor mijn werk als uitgever van lokale kranten ben 
ik politiek erg betrokken, ook op gemeentelijk niveau. 
Vanaf het voorjaar van 2017 ben ik de gemeenteraad van 
Reimerswaal gaan volgen op de ‘tribune’. In 2017 ben ik door 
de SGP gevraagd om mezelf kandidaat te stellen voor de 
gemeenteraadsverkiezingen die D.V. 21 maart 2018 gehouden 
worden. Op die vraag heb ik positief gereageerd. Graag wil ik 
mezelf inzetten binnen de gemeenteraad van Reimerswaal in 
de nieuwe periode. 

2. Wat drijft u? 
Ik vind het belangrijk om bij te dragen aan een leefklimaat waar plaats is voor het gezag 
van de Bijbel. Standpunten en vraagstukken wil ik graag Bijbels onderbouwen. Daarnaast 
merk ik om mij heen dat er tussen de inwoners van onze gemeente en de politiek meestal 
een te grote kloof ligt. Ik zie het als een uitdaging om daar iets aan te veranderen. Ook wil 
ik graag dat de volle breedte van onze achterban zich vertegenwoordigd ziet in onze partij. 

3. Wat wilt u doen met de visserij? 
De visserij is een hele belangrijke bedrijfstak in onze gemeente. Daar wil ik me graag 
voor inzetten. De gemeente heeft helaas niet op alles invloed binnen deze bedrijfstak. 
Maar zaken zoals infrastructuur rondom de haven en het stimuleren van innovatieve 
ideeën die de sector ten goede komen zal ik me zeker voor inzetten. Daarnaast wil ik dat 
de gemeente een passend toeristisch beleid ontwikkeld wat past bij Yerseke en wat de 
bedrijvigheid niet in de weg staat. 

D. van Iwaarden
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1. Waarom heeft u zichzelf verkiesbaar gesteld?
Van jongs af aan ben ik al betrokken bij politiek, en met 
name ook bij de SGP. Ik volg het best wel op de voet. Zowel 
landelijk als in de provincie en de gemeente. Ook met onze 
kinderen spreek ik vaak over politieke aangelegenheden. 
Bijvoorbeeld over de opkomst van allerlei nieuwe stromingen, 
zowel links als rechts in de politiek. Daarbij ben ik jarenlang 
lid van de plaatselijke SGP-kiesvereniging ‘God zij met ons’ 
in Waarde. Tijdens de ledenvergaderingen, waar altijd een 
gemeenteraadslid aanwezig is, groeide mijn belangstelling 
in de gemeentelijke politiek. Vorig jaar kwam de vraag vanuit 
de plaatselijke kiesvereniging Waarde om me op een verkiesbare plaats te willen stellen. 
Daar heb ik goed over nagedacht en ook de Heere gevraagd of het in Zijn gunst zou zijn. Ik 
zie het als leiding van God in mijn leven, dat deze ‘deur’ is geopend. Onder het beding van 
Zijn onmisbare zegen hoop ik dienstbaar te mogen zijn in de gemeentelijke politiek. Tot 
eer van Gods Naam en tot welzijn van de inwoners van de mooie gemeente Reimerswaal.  

2. Voor welke standpunten wilt u zich sterk maken?
Belangrijk vind ik allereerst dat de SGP staat voor een beleid dat zich richt naar Gods 
geboden. Dat is ook mijn eigen diepste overtuiging. Gods Woord is voor mijzelf het 
belangrijkste ‘kompas’, en dat geldt ook voor een land als Nederland. Zowel de rust 
op zondag en daarbij het gesloten houden van de winkels op zondag als een goed 
rentmeesterschap van de schepping, zijn essentieel. Maar ook een gezinsvriendelijk 
beleid en juiste besteding van het gemeenschapsgeld zijn belangrijk. Specifieke 
standpunten waar ik me sterk voor wil maken zijn (naast de genoemde principiële 
standpunten): Solide financieel beleid en een gunstig klimaat voor ondernemers, 
waardoor jongeren en ouderen kunnen participeren op de arbeidsmarkt. 

3. Wat zijn volgens u in Reimerswaal belangrijke onderwerpen de komende jaren?
Het behoud van identiteit van onze gemeente is belangrijk. Daarnaast zijn vitale kernen van 
uitermate groot belang om de leefbaarheid van de dorpen op peil te houden. Daar hoort 
bij dat er voldoende mogelijkheden moeten zijn om woningen te kunnen bouwen. Ook 
veiligheid en openbare orde vragen in toenemende mate om aandacht. En als ‘waarborg’ 
voor voldoende arbeidsmogelijkheden moeten ondernemers in onze gemeente voldoende 
mogelijkheden krijgen voor het runnen van de Reimerswaalse bedrijven. En laten we onze 
‘kwetsbare’ inwoners in Reimerswaal niet vergeten. Zij hebben voortdurende onze zorg en 
aandacht hard nodig. Iedereen is van waarde en mag meedoen in onze gemeente. Al deze 
belangrijke onderwerpen vragen om een stabiel en constructief gemeentebestuur. 

L.M. Harthoorn
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1. Voor welke standpunten maakt u zich extra sterk?
De leefbaarheid van de dorpen. Ik vind het bijv. belangrijk dat 
er een goede middenstand is. Als er voldoende winkels zijn, 
bevordert dat de leefbaarheid.
Daarnaast wil ik me verdiepen in wat er gebeurt voor 
Reimerswaalse veteranen en of we hierin een rol kunnen 
vervullen. Deze mensen verdienen onze steun.
Als laatste noem ik het kritisch volgen van 
samenwerkingsverbanden met andere gemeenten. 
Samenwerking is goed en vaak nodig, maar er moet ruimte 
zijn voor het eigen beleid.

2. U bent eerder ruim acht jaar raadslid geweest in de gemeente Nederlek. Welke 
ervaring komt u nu goed van pas?

In het algemeen dat de plaatselijke politiek geen nieuw werkveld voor me is. Anderzijds is 
Reimerswaal wel een nieuwe gemeente voor mij met andere verhoudingen.
Wat ik heb gezien in het verleden is dat vergaande gemeentelijke samenwerking meestal 
uitdraait op het inleveren van autonomie en vaak tot herindeling. Samenwerken is goed, 
maar er zitten grenzen aan. Door de Zeeuwse gemeenten wordt ook samengewerkt. Het 
is daarom belangrijk dat we onze grenzen hierin bewaken.
Daarnaast denk ik dat het mij helpt dat de SGP in de gemeente Nederlek niet in de 
coalitie zat en we de kleinste partij waren met twee zetels. Een goede relatie met andere 
fracties was essentieel om iets te kunnen bereiken. Dat wil ik hier graag voortzetten. 
Maar het belangrijkste is: houd contact met de inwoners. Je werk in het gemeentehuis is 
belangrijk, maar het werk daarbuiten nog belangrijker!

3. Wat drijft u?
Ik vind het belangrijk om vanuit mijn eigen overtuiging actief te zijn in de maatschappij. 
Als SGP baseren we ons op het Woord van God dat goed is voor iedereen. Daarnaast is 
het belangrijk dat je het leuk vindt om politiek te bedrijven. Ik vind het boeiend om mee te 
kunnen denken en beslissen over zaken die in je eigen leefomgeving spelen.

M. Both
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 Verrassende uitslag verkenning 
coalitievorming

In opdracht van de gemeenteraad heeft de heer E. Klein uit Doornspijk de mogelijkheden 
verkend, die moeten leiden tot de vorming van een nieuw college van burgemeester 
en wethouders. Op 16 april heeft hij zijn bevindingen gepresenteerd en een dag later 
verantwoording afgelegd aan de gemeenteraad. Zijn aanbeveling om een nieuw college te 
vormen van SGP, PvdA en Leefbaar Reimerswaal was zowel voor ons als voor alle andere 
fracties buitengewoon verrassend. Omdat zijn aanbeveling veel vragen opriep, niet in het 
minste bij onze achterban, willen we daar in dit artikel nader op ingaan.

Rapport van de heer Klein
In zijn rapportage van 16 april schrijft de heer Klein onder meer, dat hij zich bij zijn 
werkzaamheden heeft gebaseerd op feiten en dat hij zich strikt heeft gehouden aan 
de door de gemeenteraad geformuleerde opdracht, te weten het onderzoeken van 
alle vormen van een nieuwe coalitie, het maken van een overzicht van de inhoudelijke 
overeenkomsten en verschillen van de verkiezingsprogramma’s en het doen van een 
gemotiveerde aanbeveling. Verder heeft hij meerdere varianten getoetst op draagvlak 
(realiteit van voldoende steun en stabiliteit), programma (kunnen partijen op hoofdlijnen 
of in detail tot elkaar komen) en vertrouwen (samenspel tussen raad en college en het 
realiseren van de beoogde doelen en de verbeteragenda). 

Draagvlak, vertrouwen en programma
De heer Klein merkt op, dat hij vooral heeft gekeken naar draagvlak en vertrouwen. 
Wat dit laatste betreft heeft het hem teleurgesteld dat verschillende partijen achter 
zijn rug om plannen hebben gesmeed om de SGP en het CDA buiten de coalitie te 
houden. Hij noemt dit een onreglementaire actie: ‘Het is ten principale ongewenst en 
het draagt op geen enkele wijze bij aan het vertrouwen en de goede bedoelingen van 
de verbeteragenda wanneer een aantal fracties het unaniem gedragen raadsbesluit van 
de opdracht aan de verkenner geweld aan doet.’ Gelukkig zijn deze plannen verijdeld. 
Wat de verkiezingsprogramma’s betreft, constateert de heer Klein dat de verschillen 
overbrugbaar lijken te zijn. Wel adviseert hij een programma op hoofdlijnen te maken, 
met ruimte voor nadere uitwerking. Met andere woorden: Maak geen dichtgetimmerd 
akkoord waar geen enkele speelruimte voor de deelnemende partijen in zit.
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Openbare vergadering 
Op dinsdagavond 17 april heeft de heer Klein tijdens een openbare vergadering zijn 
aanbeveling nader toegelicht. Als SGP-fractie waren we daar erg blij mee. Immers, dat het 
CDA had aangegeven alleen in het alleruiterste geval een wethouder te willen leveren was 
ons bekend, maar waarom ontbraken de ChristenUnie en de VVD in het rijtje en was de 
heer Klein bij de PvdA en Leefbaar Reimerswaal uitgekomen?
In zijn betoog heeft de heer Klein onder meer gewezen op de zaken die onder het 
kopje ‘Draagvlak, vertrouwen en programma’ zijn genoemd en heeft hij aangegeven 
mogelijkheden te zien voor een stabiele coalitie van SGP, PvdA en Leefbaar Reimerswaal.
Tijdens het debat dat hierop volgde, hebben we namens onze fractie het volgende naar 
voren gebracht: ‘Als fractie van de SGP hebben we kennis genomen van de bevindingen 
van de door de gemeenteraad aangestelde verkenner, de heer Klein. Zijn analyse, 
uitkomst en aanbeveling hebben ons erg verrast. Omdat hij echter de opdracht had 
gekregen alle mogelijke opties te onderzoeken, waarbij wij als fractie altijd hebben gezegd 
op voorhand geen enkele partij uit te sluiten, valt de uitkomst binnen de door de raad 
vastgestelde en aan hem meegegeven kaders.
Als fractie hebben we ons bezonnen op de uitkomst. We zijn van mening dat we met 
de aanbeveling van de heer Klein, om te bezien of er met de fracties van de PvdA en 
Leefbaar Reimerswaal een nieuwe stabiele coalitie gevormd kan worden, aan de slag 
moeten gaan. Gelet op alles wat er in de achterliggende jaren is gebeurd, is dit geen 
geringe opgave. Er zal gewerkt moeten worden aan vertrouwen. Omdat we ons als SGP-
fractie nadrukkelijk verantwoordelijk voelen voor het bestuur van onze gemeente gaan 
we deze uitdaging niet uit de weg.’

Aan de slag
Uiteraard beseffen wij, dat velen uit onze achterban van verbazing van hun stoel vielen, 
toen zij de aanbeveling van de heer Klein zagen. Zoals reeds eerder opgemerkt, waren 
ook wij buitengewoon verrast. Ook wij hadden dit niet verwacht. Na meerdere keren 
intensief met de fractie overlegd te hebben, kwamen we tot de conclusie dat het niet 
correct zou zijn de aanbeveling van de heer Klein naast ons neer te leggen. Immers, deze 
past binnen het door de raad vastgestelde kader. Verder was ons inmiddels duidelijk 
geworden wat er zich allemaal achter de rug van de verkenner om had afgespeeld. Voor 
ons was dat erg teleurstellend! Hoewel we ons realiseren dat deze opmerking allerlei 
vragen oproept, hebben we er geen behoefte aan deze teleurstellende zaken breed uit te 
meten en anderen daarmee mogelijk te beschadigen. Integendeel, in het belang van de 
gemeente hebben we besloten om daarover met de betrokkenen in gesprek te gaan en 
zaken uit te praten. Pas als zaken vlak liggen, kan er aan (vernieuwd) vertrouwen worden 
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gewerkt. Door correct met elkaar om te gaan en begrip te tonen voor het standpunt 
van anderen, ontstaat er vaak ook begrip voor ons standpunt. Op termijn zijn we daar 
allemaal goed mee. Wij dus ook!
Taak is nu om met de aanbeveling van de heer Klein serieus aan de slag te gaan. Of we 
er met de PvdA en Leefbaar Reimerswaal uitkomen, zal in de komende weken moeten 
blijken. Op de uitkomst van de onderhandelingen kunnen we niet vooruitlopen. Dat het 
een spannend proces is, zal duidelijk zijn. Van groot belang voor ons is in ieder geval, 
dat onze wensen (zoals bijvoorbeeld ten aanzien van de zondagsrust) helder worden 
verwoord en dat daar duidelijke afspraken over worden gemaakt. 

Krabbendijke J.P. Sinke

AL MEER DAN 45 JAAR!!!

Voor al uw: 
binnenschilderwerk | buitenschilderwerk

wandafwerking | beglazing

Meer weten? 
Bel 0113-551339

of kijk op
www.saman-schilders.nl

Voor uw complete tuin!

Grintweg 79  -  4401 ND Yerseke
tel. 0113 - 57 20 75

verkoop@tuincentrum-nieuwenhuijse.nl
www.tuincentrum-nieuwenhuijse.nl

 Hét adres voor al uw

tuinbenodigdheden en werkzaamheden!

Tuinontwerp
Tuinaanleg

Tuinonderhoud
Tuinbeplanting
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Zuidweg 25   Krabbendijke   & 0113 - 50 12 35
Stationsweg 4b   Kruiningen   & 0113 - 38 23 51

e-mail: info@pageebanden.nl

Banden
APK

Onderhoud
Airco

Accu’sERKEND

specialist

vaco
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 Jubileumavond SGP Waarde
De plaatselijke kiesvereniging van de SGP ‘God zij met ons’ in Waarde mocht op 23 
maart tijdens een goedbezochte jubileumavond herdenken dat zij 100 jaar geleden 
is opgericht. Het thema van deze avond was ‘Waarde van de SGP’.

De voorzitter van de kiesvereniging, dhr. J.J.D. de Koeijer, opent deze avond na een 
hartelijk woord van welkom met het laten zingen van Psalm 108:2. Vervolgens staat 
hij stil bij de inwijding van de tempel door koning Salomo, naar aanleiding van wat we 
lezen in 1 Koningen 8:18-21 en 54-61. Salomo herinnert eerst aan wat God aan Israël 
heeft gedaan. Ook ons past, als we terugzien op 100 jaar SGP, verootmoediging en 
verwondering. Vervolgens lezen we in vers 57: De HEERE onze God zij met ons. Die 
Immanuël hebben wij ook nodig. Persoonlijk, maar ook bij het bedrijven van de politiek.

Daarna geeft wethouder J.P. Sinke een korte terugblik op 100 jaar SGP in Waarde. Hij 
vindt het bijzonder om op bezoek te zijn bij een 100-jarige. Hij bedankt de leden ook 
voor hun stemmen, 400 stemmen voor de SGP in Waarde: ‘U was trouw aan partij en 
beginsel’. Daarna herinnert dhr. Sinke aan de voormannen van de SGP: aan de oprichter, 
dominee G.H. Kersten, geboren op 6 augustus 1882; aan hoe hij van jongs af aan iets 
voelde van de noodzaak van bekering; aan hoe hij op een nacht, toen hij 14 jaar oud 
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was, afgesneden werd van zijn eigen leven en een verzoend God in Christus mocht 
leren kennen; aan hoe hij in 1902 oefenaar werd in Meliskerke, in 1906 predikant in 
Rotterdam aan de Boezemsingel en in 1912 predikant in Yerseke; aan hoe hij op 24 
april 1918 de landelijke SGP oprichtte, waar in de vorige editie van ‘Een vaste koers’ al 
aandacht aan is besteed. Dhr. Sinke haalt ook de band aan die er lag tussen Waarde en 
ds. G.H. Kersten. Familieboerderij ‘Puthoek’ ligt 1065 meter van de kerk vandaan. Zoveel 
als zijn tijd hem toeliet, verbleef ds. Kersten op deze boerderij om er wat ontspanning te 
vinden. Hier overleed hij op 6 september 1948. Verder herinnert dhr. Sinke aan dominee 
P. Zandt, geboren op 6 maart 1880 in Stedum. Hij ging theologie studeren in Utrecht, 
waar hij vervreemd raakt van de ware godsdienst. Totdat hij door één van Gods pijlen 
als een vogel uit de boom geschoten wordt en ingewonnen wordt voor de oude leer. 
Na de verkiezingen in 1925 komt ds. Zandt in de Tweede Kamer. In de verkiezingsstrijd 
die hieraan voorafging werden de predikanten Barth, Zandt en Kersten in één adem 
genoemd. Vooral in antirevolutionaire kringen werd een toentertijd bekende afkorting 
hiervoor gebruikt: B.Z.K. (Beste Zware Krultabak). Op 4 maart 1961 overlijdt hij. Dhr. Sinke 
sluit af met de tekst uit Hebreeën 13:7: Gedenkt uw voorgangers, die u het Woord Gods 
gesproken hebben; en volgt hun geloof na, aanschouwende de uitkomst van hun wandel.

Na wethouder Sinke komt de burgemeester aan het woord, mevr. drs. J.S. van Egmond. 
Ze zegt het bestuur dank voor de uitnodiging. Ze vindt het bijzonder dat ze op bezoek 
mag bij SGP Waarde, die 100 jaar bestaat. Ze memoreert verschillende zaken en namen 
uit het verleden van de kiesvereniging. Namens het gemeentebestuur wenst ze de 
kiesvereniging veel geluk en een gezegende toekomst. Ook overhandigt ze de voorzitter 
een mooi cadeau. 

Na de burgemeester komt mr. C.G. van der Staaij aan het woord. Hij vertelt dat hij weinig 
over Waarde heeft kunnen vinden in de handelingen van de Tweede Kamer, omdat met 
het zoekwoord ‘waarde’ er veel naar voren komt wat waarde heeft. Daarom vraagt hij 
of iemand van de aanwezigen iets kan vertellen over ‘Waarde van de SGP’. De oudste 
stemmer komt aan het woord. Ook de jongste stemmer wordt aan het woord gelaten. 
Zij mocht deze verkiezingen voor het eerst stemmen en heeft op haar vader gestemd. 
Verder haalt hij aan dat het de opdracht van de SGP is om dicht bij de mensen te blijven. 
Ze komt al 100 jaar op voor christelijke waarden, punten uit de regio en de rechten 
en vrijheden van het volk. Hij sluit af met wat ds. Zandt in de Banier schreef toen ds. 
Kersten was overleden: ‘De Heere geve ons kracht en moed, lust en opgewektheid, om de 
beginselen voor te staan en uit te dragen, welke ds. Kersten meer dan zijn eigen leven zijn 
lief geweest.’
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Na de pauze komt drs. B.J. de Reu, gedeputeerde van de provincie Zeeland, aan het 
woord. Hij feliciteert de kiesvereniging. Als sociaaldemocraat wil hij een prikkelende 
toespraak houden, alhoewel zijn lezing alhier wel vragen opriep bij zijn collega’s in de 
Provinciale Staten. Hij spreekt over ‘Zeeland in een stroomversnelling of in stilstaand 
water?’ Er is in Zeeland een grote vraag naar werknemers, maar leefbaarheid, cultuur, 
sport, onderwijs en zorg moeten goed zijn, wil je mensen trekken. Het vestigingsklimaat 
moet dus aangepast worden. Het onterechte beeld van en over Zeeland moet 
veranderen. Persoonlijk heeft hij als raadslid goed samengewerkt met de SGP in 
Arnemuiden. Hij had wel eens discussie over de uitspraak ‘In het isolement ligt onze 
kracht’. ‘Ik zei: dat is ook uw zwakte.’ Hij is bezorgd over de nieuwe verzuiling, de eigen 
bubbel waar iedereen in leeft. Hij vindt het sterk van het bestuur dat ze hun eigen 
tegenspraak hebben georganiseerd, om ook eens over de andere kant na te denken. 
Hij memoreert dat men voor pijnlijke dilemma’s komt te staan als men bestuurder is 
van de hele samenleving. Dat heeft hij in de Staten van dichtbij meegemaakt tijdens de 
organisatie van de Tour de France door Zeeland. 

Vervolgens is er een forumdiscussie met de aanwezige sprekers en Leander Tramper 
namens de SGPJ Reimerswaal. Deze forumdiscussie wordt geleid door drs. J. van de 
Velde. Hij begon met een vraag aan mr. van der Staaij over ons isolement. Van der Staaij 
vertelt dat deze uitspraak komt van Groen van Prinsterer: ‘In ons isolement - niet in onze 
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afzondering - maar in onze geestelijke zelfstandigheid en onze beginselvastheid ligt onze 
kracht.’ Dat waar je diep van overtuigd bent, waar je voor staat. Daarna is er discussie over 
de woningbouw. Drs. De Reu geeft toe dat de provincie te veel uitgaat van verdelende 
rechtvaardigheid. Maatwerk kunnen en willen ze wel leveren, maar dat moet gebaseerd 
zijn op feiten, ook over vijf, zes jaar. Dan is er nog een discussie over de participatiewet. 
Waar de PvdA hartgrondig voorstander is van het verplichten van bedrijven om Wajongers 
in dienst te nemen, gaat de SGP liever in gesprek met de ondernemers. Vervolgens is de 
tijd bijna verstreken. Van de Velde heeft nog één vraag in zijn binnenzak, die gaat over 
vrouwen in de SGP. Dat er al 100 jaar hetzelfde over wordt gedacht, maar de laatste 10 
jaar niet meer ‘een vaste koers’ wordt gehouden. Echter, Van der Staaij zegt dat er al 100 
jaar discussie over is en dat het beginselprogramma al eerder is aangepast als het over 
vrouwen gaat. Als laatste mag één van de jongste aanwezigen nog een vraag stellen. Ze 
vraagt aan mr. Van der Staaij wat er zo leuk is aan het werk in de Tweede Kamer. Zijn 
antwoord: ‘Vanuit Gods Woord antwoord geven op vragen in de maatschappij.’ 

Even na 22.00 uur spreekt de voorzitter zijn dankwoord uit en worden de cadeautjes 
aan de sprekers worden overhandigd. Vervolgens wordt de avond afgesloten door ds. 
D.W. Tuinier. Hij spreekt nog een kort woord over Psalm 46:12, waar staat: De HEERE der 
heirscharen is met ons; de God Jakobs is ons een hoog Vertrek. Sela. Rust. Herhaal het nog 
eens. Na het zingen van Psalm 46:6 sluit hij met dankgebed. Staande wordt dan nog het 
eerste en zesde couplet van het Wilhelmus gezongen en wenst de voorzitter iedereen wel 
thuis. 

Stefan Bruinooge

 SGP-Agenda
SGP Familiedag
Wanneer: D.V. zaterdag 22 september 2018 van 9.00-18.00 uur
Waar: Openluchtmuseum, Hoeferlaan 4 in Arnhem
 
Internationaal gezinscongres
D.V. 26 oktober 2018, noteer de datum alvast in uw agenda. Nadere informatie volgt via 
de reguliere kanalen van de landelijke SGP.
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 SGP-Jongeren
Beste SGP-jongere,
Deze keer staat er een quiz voor jullie klaar. 
De opdracht is als volgt:
Zoek van deze Tweede Kamer leden de voor- en achternaam op en maak van de eerste 
letters van de voornamen een woord. Stuur dit woord samen met de namen van de 
Kamerleden vòòr 25 mei door naar sgpjreimerswaal@gmail.com en wie weet win jij de 
boekenbon!

1.

3.

5.

2.

4.

6.



48

7.

9.

11.

8.

10.

12.

F. P. Koster - Plasseweg 6 - 4414 NC Waarde
Tel.: 0113 - 504656
Gsm: 06 - 53873984
Fax: 0113 - 50 4011
E-mail: info@koster-boomkwekerij.nl

www.koster-boomkwekerij.nl

Topkwaliteit vruchtbomen en kleinfruitstruiken voor de Europese Markt
Wij leveren aan fruitteelt, handel en particulieren
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 Op bezoek bij...
Burgtours: Het begon op 1 april 2007, en mocht zich 
ontwikkelen tot een gewaardeerde reisorganisatie. 
We zijn in gesprek met Kees van Burg, oprichter en eigenaar 
van Burgtours. In 2007 begon hij met het organiseren van 
dagtochten naast zijn baan bij Baaij Belastingadviseurs. 
Inmiddels is dit uitgegroeid tot een reisorganisatie die jaarlijks 
tientallen reizen organiseert over de hele wereld. Hoe is dit 
ontstaan? Kees van Burg: “Ik wilde al langere tijd iets voor 
mezelf ondernemen. Ik was in die tijd secretaris van mannenkoor Ethan en zorgde o.a. 
voor het busvervoer naar uitvoeringen. Het is altijd gezellig in de bus en op die manier 
ontstond het idee om dagtochten te gaan organiseren. Op 1 april 2007 werd Burgtours 
ingeschreven bij de Kamer van Koophandel. De eerste dagtocht was naar de Keukenhof 
en die zat meteen vol. Daarna volgden nog verschillende dagtochten, maar na verloop 
van tijd was het nieuwtje er van af en liep de belangstelling terug. Toen adviseerde een 
chauffeur om eens een vijfdaagse reis te organiseren. Daar hadden we zelf nog niet 
eerder aan gedacht. In 2008 hebben we de eerste vijfdaagse reis georganiseerd naar 
Sauerland en die was binnen drie weken volgeboekt.”
In de volgende jaren is het aanbod van de reizen sterk gegroeid. Het begon met 
busreizen, later kwamen er cruises, vliegvakanties en fietsvakanties bij. In 2017 zijn er ook 
een aantal wandelvakanties opgezet, maar daar bleek te weinig belangstelling voor te zijn. 
Burgtours richt zich specifiek op de reformatorische gezindte. De meeste deelnemers aan 
de reizen zijn 50-plussers, al gaan er bijvoorbeeld met de Israëlreizen ook vaak jongere 
deelnemers mee. De eerste Israëlreis vond plaats in 2010. Het was de bedoeling om hier 
in 2011 mee te starten, maar er werd zoveel naar gevraagd dat dit een jaar naar voren is 
gehaald. In 2011 volgde een samenzangreis naar Israël met 117 deelnemers. Nog elk jaar 
worden verschillende reizen naar Israël georganiseerd. 
Een andere bijzondere reis was de eerste samenzangreis naar Parijs. De verwachting 
was dat er maximaal 100 deelnemers zouden zijn. Maar dat pakte anders uit: uiteindelijk 
waren er 367 aanmeldingen! Van 2 hotels en 2 bussen, waar op gerekend was, moest 
worden opgeschaald naar 4 hotels en 8 bussen. Zo werd het om te organiseren gewoon 
een groot project. De jaren daarna is dit herhaald naar verschillende landen. Dit jaar staat 
er geen samenzangreis op het programma, Burgtours richt zich dit jaar (2e Pinksterdag, 
21 mei) op een Psalmenzangavond in de Doelen met en voor onze vrienden en 
vriendinnen met een beperking. 

Kees van Burg,
Burgtours
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Burgtours onderscheidt zich doordat alles bij de prijs inbegrepen is. Excursiegelden zijn 
inbegrepen bij de reissom. Daardoor lijken de reizen op het eerste gezicht soms duur, 
maar omdat er tijdens de reis in principe geen kosten bijkomen valt dat mee. Sowieso 
worden er geen administratiekosten gerekend. Bij cruises wordt ook maar één tarief 
gehanteerd voor de verschillende hutten. Wie het eerst komt, wie het eerst maalt. 
Reizigers kunnen uitgaan van een goed verzorgde reis. Met bijvoorbeeld hoteliers wordt 
niet onderhandeld over kortingen, maar wordt ingezet op een goede service. Kees van 
Burg: “Als je korting bedingt zie je dat altijd ergens in terug. Je krijgt dan bijvoorbeeld in 
plaats van een lekker stukje vlees twee knakworstjes. Daar beginnen we dus niet aan’’.
De groeiende activiteiten hebben ertoe geleidt dat Kees zijn baan bij Baaij 
Belastingadviseurs drie jaar geleden volledig heeft opgezegd. In de voorgaande jaren is zijn 
contract steeds ingekrompen, maar op den duur gingen deze twee zaken niet meer samen 
en is de stap gezet om zich volledig te richten op Burgtours. In plaats van werknemer is 
Kees nu klant bij Baaij, waar hij ruim 17 jaar met veel genoegen heeft gewerkt. Het kantoor 
van Burgtours is gevestigd op het woonadres. Kees werkt daar fulltime aan het regelen 
van reizen, het maken van reisschema’s etc. Vroeger ging hij regelmatig mee als reisleider, 
de laatste jaren doet hij dat niet meer omdat er dan teveel werk blijft liggen en de tijd om 
zich goed voor te bereiden op een reis ontbreekt. Bovendien wil hij bereikbaar zijn voor 
het geval er op één van de reizen iets voor zou doen. Zo is het wel eens gebeurd dat twee 
mensen tijdens een Israëlreis Dode zeewater hadden binnengekregen, waardoor ze in het 
ziekenhuis terecht kwamen. Gelukkig is dat toen goed afgelopen, maar sindsdien wordt er 
niet meer geadverteerd met drijven in de Dode Zee… Voor de reizen is er een vaste groep 
reisleiders die jaarlijks één of twee reizen voor hun rekening nemen. 
Tot slot bladeren we nog eens door de reisgidsen die in de loop der jaren verschenen zijn. 
Deze zijn in de loop der jaren steeds dikker geworden. Elk jaar was dit een heel project 
om deze op tijd klaar te krijgen. In 2017 is deze lijn doorbroken en is voor het eerst een 
dunne folder uitgebracht waar alle reizen heel beknopt in staan. Voor de gedetailleerde 
informatie wordt verwezen naar de website. Geïnteresseerden die geen internet hebben 
krijgen op verzoek de informatie van bepaalde reizen toegestuurd. In de praktijk komt 
dat heel weinig voor en werkt het prima met een dunne folder. De website is heel 
overzichtelijk, alle informatie van één reis bevindt zich op één pagina, zodat niet steeds 
doorgeklikt hoeft te worden. Elf jaar geleden was het ondenkbaar dat het bedrijf zich zo 
zou ontwikkelen. Kees van Burg: “We zijn in 2007 kleinschalig begonnen en het is mogen 
groeien tot wat het nu is.” Samen met zijn vrouw mag hij met veel genoegen dit werk 
doen. We bedanken Kees voor de fijne ontvangst.

Johnny van Koeveringe
Rinus van den Berge
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 Adres Raadhuisstraat 16
  4414 AJ  Waarde
 Tel. 0113 - 50 32 20
 E-mail j.niewenhuijse@kliksafe.nl
 Website www.niewenhuijsetotaalmontage.nl

	  

	  

	  
	  
	  
ZuidWest	  Bedrijfsadviseurs	  B.V.	  
Weihoek	  15	  	  
4416	  PX	  	  Kruiningen	  
Telefoonnummer:	  0113–273737	  
	  
www.zwbedrijfsadviseurs.nl	  	  

Margrietstraat 30, 4401 EZ  Yerseke  |  Tel.: 0113-573681
Mob.: 06-22296733  |  info@burgtours.nl  |  www.burgtours.nl

Winterreizen

Busexcursiereizen

Fietsvakanties

vliegreizen

cruises
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 Fotoreportage NL Doet
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Techno Service ’s-Gravenpolder BV  Schoorkenszandweg 17a, ’s-Gravenpolder
Tel. +31 (0)113 312020  |  info@tsg.nl  |  www.tsg.nl

TSG is een modern, energiek en toonaangevend 
elektrotechnisch installatiebedrijf met ruim 30 jaar 
ervaring in de industriële automatisering.

Actief in: - mosselverwerkende industrie
 - koel- en vriestechniek
 - agrarische sector
 - machinebouw

Gespecialiseerd in: - panelenbouw
 - machinebesturing
 - softwareontwikkeling
 - proces automatisering
 - droog- en bewaartechniek
 - elektrotechnische installaties

A N N E - L I Q U E  M O D E  

Langeville 17 4401 GL  Yerseke   

 0113-574257 

www.anneliquemode.nl 

Parkeren voor de deur!  

Welkom b i j  

Dameskleding maat 38 tot 54, dames-heren-jeugd-kinderhoeden, panty’s, tassen, kettingen en brocante/antieke woonaccessoires  

en de Brocante Zolder 

Unieke kledingcollectie!  

Van maat 36 tot 54.             

 Voor iedereen wat wils! 

Mooie grote hoeden     

collectie voor kind-

jeugd-dames en heren 

De Brocante Zolder.  

Je woonaccessoires  

verkopen? 
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     Harthoorn Shovelverhuur Waarde
Julianastraat 21 Tel.: 06 - 22263207 / 0113 - 50   2787
4414 AP  Waarde E-mail: harthoornsw@gmail.com
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Oostpolderweg 2 — Krabbendijke — 0113 - 501001

dierenhokken & speeltoestellen
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Foto op de omslag
Gersicha, de oude naam voor Yerseke, is een 
appartementencomplex in Yerseke-West. Als 
onderdeel van plan Yerseke-west zijn scholen, 
verzorgingshuis Moerzicht, een multifunctioneel 
centrum en Gersicha verrezen. Het gebouw 
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Peter Wildeman, dirigent
Joost van Belzen, orgel
Strijkorkest 
o.l.v. Robert Cekov!

Oefenlocaties: 
1. Goes - Calvijn-College  
2. Waarde  - Adullamkerk 
3. Middelburg - Koorkerk
1 x per 3 weken repetities, 
en 2 generale repetities.

100 Jaar SGP-koor 
in Zeeland

Het Groot 
Zeeuws 

Jongerenkoor

    Start: 

september 2018

Leeftijd: iedereen vanaf 15 jaar tot 49 jaar (jongerenkoor S-A-T-B)

Opgeven kan via de site www.peterwildeman.nl



Jufferswegje 31
 4421 JA Kapelle-Biezelinge

tel. (0113) 33 03 50
www.deheyzon.nl

Pieter en Janine  Heykoop - Yerseke

Bruiloften - recepties 
JuBilea - VerJaardagen 

Koude/Warme Buffetten 
diners - HigH tea

ZeeuWse Koffietafels 
personeelsaVonden

ZaKeliJKe luncH
Vergaderingen - dagtrips

BarBecue (Binnen)
Buitenterras

(Vooraf reserVeren) 

Wij kiezen...

De Heyzon!

Binnenkomst: (40 pers.)

Koffie/thee met gebak

Maaltijd: (40 pers.)

Voorgerecht / Buffet / Dessert / ONBEPERKT consumpties

Compleet verzorgde receptie (150 pers.)

Feestavond: (75 pers.)

Gesorteerde en luxe hapjes / ONBEPERKT consumpties

Afsluiting

Koffie/thee met luxe bonbon

Totaalprijs: e 5.500,-

Jullie prijsvoorbeeld:

               Voor eenGouden
                Moment

DH193 A5 fc overfull.indd   1 23-04-2018   15:04:58


